
№ 102 (4560)
29 снежня  2020 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт  свабодны.

Да ўвагі!

...

ßêóá ÊÎËÀÑ
Прачытай сам і перадай другому.

  сувязі з Новым одам і выхаднымі днямі  
наступны нумар “Народнай Волі” ў лектронным 

варыянце выйдзе 5 студзеня 2 2  года.
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У нашай сям’і хлусня лічылася вялікім грэхам. Паводле такога 
няпісанага закона жыла і ўся вёска. Калі заводзіўся нейкі нячысцік, то 
ў вачах людзей ён губляў нават малейшую прыстойнасць.

І вось ужо восьмы дзясятак гадоў я іду поруч з ПРАЎДАЙ. 
Нямала чаго спасціг на сваім пакручастым шляху. Не аднойчы 
даводзілася рызыкаваць не толькі кар’ерай, але і жыццём, адстой-
ваючы СПРАВЯДЛІВАСЦЬ, пратэстуючы супраць усялякага роду 
падману, ашуканства. Не раз уступаў у небяспечную схватку з рознымі 
высокімі бонзамі, якім ПРАЎДА калола вочы, якія на рэчаіснасць 
глядзелі праз ружовыя акуляры. Калі б не добра вядомы старэйшаму 
пакаленню Пётр Міронавіч Машэраў, магчыма, і не пісаў бы я гэтыя 
радкі. Менавіта ён, тагачасны першы сакратар ЦК КПБ, чый аўтарытэт 
у народа быў бясспрэчны, заступіўся за мяне, маладога журналіста, 
калі я вывеў на чыстую ваду не толькі авантурнага дырэктара саўгаса 
з Сенненскага раёна, але і паказаў агіднае нутро не менш авантур-
нага партыйнага начальніка, адно прозвішча якога наводзіла жах на 
аграрнікаў рэспублікі.

Нялёгка і няпроста адстойваць ПРАЎДУ, але без яе не можа быць 
шчаслівага жыцця. І такі краевугольны пастулат з разуменнем успры-
маюць усе сумленныя людзі. У той жа час крыўдна і балюча, калі з 
гэтым агульначалавечым прынцыпам не лічацца тыя, хто ў нас на 
вяршыні ўлады. Дваццаць шосты год на інфармацыйным полі Беларусі 
існуе газета “Народная Воля”. За што яна, небарака, раз-пораз трапляе ў 
палон? Чаму ёй, любімай шырокай чытацкай аўдыторыяй, даводзілася 
друкавацца то ў Вільнюсе, то ў Смаленску, то нават у Маскве? Сталыя 
яе прыхільнікі самі могуць беспамылкова адказаць на гэтыя пытанні. 
Для ўсіх відавочна адно: “Народная Воля” пакутуе з-за сваёй прынцы-
повай пазіцыі. Так, рэдакцыйны калектыў застаецца верным свайму 
Кодэксу гонару. Ён такі:

Мы служым не ўладзе.
Мы служым не партыям.
Мы служым не алігархам.
Мы служым не апазіцыі.

Мы служым свайму сумленню.
Мы служым Свабодзе Слова.
Мы служым Дэмакратыі, 
якая на першае месца ставіць 
сілу закона, а не закон сілы.

Мы служым Чалавеку, які 
мае не толькі абавязкі, але і правы.
Мы служым паважаным чытачам.
Мы служым ПРАЎДЗЕ і роднай Беларусі!

Гэта не проста пафасныя словы. За імі – наша насычанае творчымі 
пошукамі і штодзённымі клопатамі журналісцкае жыццё, вялікая 
адказнасць як перад сваім сумленнем, так і перад законам. Для нас, 
народавольцаў, галоўнае – рэальныя факты, а не прапагандысцкае 
пустазвонства. З намі – ПРАЎДА, а не хлусня, мы не займаемся 
замбіраваннем, абалваньваннем людзей, а імкнёмся аб’ектыўна рас-
казваць пра падзеі, якія адбываюцца ў краіне і за мяжой. Плюралізм 
меркаванняў, поглядаў, пазіцый – крэда газеты. Спытаецеся: ці магла 
“Народная Воля” абмінуць тэму прэзідэнцкіх выбараў? Вядома ж, не. 
Не маўчала яна напярэдадні 9 жніўня, калі на вачах усяго свядомага 
люду ўлады нахабна не пускалі ў выбарчыя камісіі прадстаўнікоў дэма-
кратычных партый, грамадскіх рухаў. Народным пратэстам адгукну-
лася газета, калі ўсплылі сотні, тысячы фактаў фальсіфікацый падчас 
падліку галасоў. Пяты месяц мужныя беларусы, нягледзячы на жудас-
ныя рэпрэсіі, адстойваюць СПРАВЯДЛІВАСЦЬ, патрабуючы правя-
дзення новых, па-сапраўднаму дэмакратычных выбараў. І “Народная 
Воля” – разам з народам, яна з нумара ў нумар занатоўвае ўсе драма-
тычныя падзеі, звязаныя з нялёгкім змаганнем свядомай часткі гра-
мадства за свае правы, за Беларусь заўтрашняга дня.

Ці ж можна маўчаць, калі ўжо каторы месяц ліецца кроў! Толькі 
словы ПРАЎДЫ могуць спыніць той звярыны гвалт, які па ўказцы 
ўлад чыніцца над удзельнікамі мірных пратэстных акцый. Вось чаму 
ў адным з папярэдніх нумароў “Народная Воля” вынесла на першую 
паласу такія трывожна-драматычныя радкі: “Усяго за час пратэстаў, 
звязаных з беспрэцэдэнтнымі фальсіфікацыямі вынікаў галасавання 
на прэзідэнцкіх выбарах, загінулі альбо былі знойдзены нежывымі як 
мінімум 5 дэманстрантаў, больш за 1600 заявілі пра катаванні ў 
РУУСах і турмах, больш за 1400 чалавек звярнуліся па медыцынскую 
дапамогу. Да сённяшняга дня ніводная крымінальная справа па гэтых 
фактах не была ўзбуджана, у тым ліку па факце гібелі Аляксандра 
Тарайкоўскага, карціна смерці якога ясна аднаўляецца на відэа”.

Я не разумею ўлады, якія хаваюць ПРАЎДУ ад народа. Іх бяздум-
ныя рэпрэсіўныя дзеянні выклікаюць рашучы пратэст у мільёнаў 
беларусаў і шырокай міжнароднай грамадскасці. Пра якія дыяло-
гавыя пляцоўкі можна гаварыць, калі ў краіне ганебна блакіруецца 
СВАБОДА СЛОВА. Каб заткнуць рот “Народнай Волі”, пазбавіць 
многія тысячы яе чытачоў праўдзівай інфармацыі, улады яшчэ ў 
канцы жніўня бессаромна выкінулі выданне з друкарні, забаранілі 
распаўсюджванне праз сістэму “Белпошты” і “Белсаюздруку”. А калі 
ўбачылі, што рэдакцыі ўдалося ўратаваць газету, наладзіўшы яе тыра-
жаванне ў маскоўскай друкарні, уступілі ў змову з расійскімі імперцамі, 
якія вымусілі сваіх паліграфістаў скасаваць дамову з намі. У апошнія 
тыдні “Народная Воля” выдаецца толькі ў электронным варыянце і 
размяшчаецца на сайце www.nv-online.info. Не згінула газета! І не 
згіне! У век цывілізаваных тэхналогій СВАБОДНАЕ СЛОВА не заду-
шыць! Спадзяёмся, у хуткім часе чытачы зноў будуць трымаць у руках 
папяровы варыянт “Народнай Волі”.

Скажыце, калі ласка, што ж гэта ў нас за ўлады, якія ў XXI стагоддзі 
ваююць са сваім народам? І што ж гэта за ўлады, якія аб’явілі вайну 
газеце, што выступае за ПРАЎДУ, за тое, каб не лілася на вуліцах і 
плошчах кроў, каб дзякуючы дэмакратычнаму волевыяўленню людзей 
у краіне былі мір і ўсе ўмовы для шчаслівага жыцця народа?

Так, не з лепшым настроем сустракаем мы, народавольцы, Новы 
год. Але, скажу шчыра, не падаем духам, не становімся на калені! 
Выжывем! Прарвём, абавязкова прарвём ганебную блакаду! З намі – 
ПРАЎДА! А гэта найвялікшая сіла. І с  СЯР ІЧ

асна альн  а е   ал н  а а   
а е  На на  В л .

   З намі – 
ПРАЎДА! Дорегулируемся?

Инфляция в нашей стране вновь галопирует. 
Дорожает практически все – от водки и жилищно-
коммунальных услуг до лекарств. К декабрю рост 
потребительских цен в годовом измерении раскру-
тился до 6,6 процента. Такой высокой инфляции в 
Беларуси не было 45 месяцев, с февраля 2017 года.

Но, как поется в песне, то ли еще будет! Премьер 
Роман Головченко предлагал «считать любую одно-
значную цифру (то есть инфляцию меньше 10 про-
центов) неплохим результатом». Не до жиру, зна-
чит. Главное – справиться с политическим кризи-
сом. Чтобы снять социальную напряженность, вла-
сти задумали в сдерживании цен вновь на полную 
включить административные методы. Для этого у 
них есть Министерство антимонопольного регули-
рования и торговли (МАРТ).

В предыдущие годы ценовой контроль в стра-
не ослаблялся по мере замедления инфляционных 
процессов. Министерство могло вводить вре-
менный (до 90 дней) контроль над ценами на 
социально значимые товары. Скажем, в конце 
марта коммерческому бизнесу было предписано 
не повышать цены более чем на 0,5 процента 
в месяц. Но иногда регулируемые цены росли 
быстрее рыночных. Так, с 1 января помимо стан-
дартных индексаций на инфляцию ожидается 
дополнительный рост цен на лекарства, меди-
цинские изделия и другие «льготные» товары. По 
информации Республиканского союза промыш-
ленников и предпринимателей и Белорусской 
научно-промышленной ассоциации, власти одо-
брили поправки, согласно которым с 1 января 
отменяется льгота по НДС на лекарства и меди-
цинские изделия и пересмотрен перечень льготи-
руемых товаров. Естественно, полная ставка НДС 
поднимет цену товаров. Вырастут акцизы в ценах 
на табачные изделия, повышается ставка земель-
ного налога для торговых центров, вводится сбор 
за пересечение легковыми транспортными сред-
ствами границы Беларуси и много еще чего.

Белорусский бизнес, учитывая, что рубль с нача-
ла года девальвировался к доллару не менее чем на 
20 процентов, будет встречать в штыки админи-
стративное ценообразование. Всякие директивные 
ограничения цен, как известно, снижают прибыль 
производителей и торговых организаций. Прибыль, 
которая является главным источником их разви-
тия. А иногда эти ограничения вообще вгоняют 
предприятия в убытки. Так вот, есть информа-
ция, что госорганы готовят решение о расширении 
перечня социально значимых товаров, цены на 
которые, понятно, регулируются антимонопольным 
министерством. Обсуждается одно из предложе-
ний расширить этот перечень, состоящий обыч-
но из продовольственных позиций, за счет попу-
лярных промышленных товаров. Идею поддержал 
А.Лукашенко, произнеся: «А кто сказал, что холо-
дильник и стиральная машина не являются значи-
мыми для населения товарами? Поэтому надо раз 
и навсегда выработать механизм сдерживания по 
всем направлениям и параметрам. А то получает-
ся, что крестьян мы сдерживаем (в основном это 
вопрос продовольствия и одежды), а всем осталь-
ным – вольница».

Как показывает предыдущая практика ограни-
чения цен, расширение круга социально-значимых 
товаров – верный признак обеднения населения. 
Кроме того, в регулятивном пылу можно добраться 
и до круга других подакцизных товаров, в котором 
сегодня алкогольные и табачные изделия, мотор-
ное топливо. Например, добавить акциз в цены на 
ювелирные изделия, меха, черную и красную икру и 
даже на автомобили. Все это когда-то мы проходи-
ли в «лихие девяностые». Административное регу-
лирование цен ведет в конечном счете к тотально-
му дефициту товаров, который хорошо известен 
старшему поколению по временам советской эко-
номики, когда люди спрашивали друг у друга не где 
купил, а где достал?

Когда разоряются производители, закрывается 
бизнес, ограничивается конкуренция, растут нало-
ги и вводятся новые платежи – все это ложится на 
издержки и увеличивает цены. Государство должно 
регулировать цены на продукцию и услуги предпри-
ятий-монополистов, раз оно допускает эту моно-
полию. Если оно желает поддержать малоимущее 
население, то на это есть адресные выплаты людям, 
которые сами решат, на что их тратить. Но, судя по 
всему, в будущем году в сфере ценового контроля 
вместо либерализации стоит ожидать только ужесто-
чения. Белорусский бизнес из-за неразрешенности 
политического кризиса и так находится в подве-
шенном состоянии. Поэтому попытки государства 
повсеместно регулировать цены станут дополнитель-
ным препятствием для развития экономики и будут 
отбрасывать ее назад.

Яны пакутуюць за кратамі
акога не зведала ні адна еўрапейская краіна за апошнія 5  гадоў.

 Беларусі на ўчарашні дзень налічвалася 6  палітзняволеных.

SOS!

…Вы никогда не умрете
Эти слова известный экономист Ярослав Романчук написал о своем 

учителе и друге Леониде Федоровиче Заико, сердце которого остано-
вилось 27 декабря на 73-м году жизни. Да, такие люди, к сожалению, 
уходят от нас, но в нашей памяти они не умирают.

Леонид Заико – аристократ духа. Прогрессивный мыслитель. Профи 
в микроэкономике и культуре. Он почти четверть века возглавлял ана-
литический центр «Стратегия». Оставил множество научных трудов.

«Народная Воля» выражает искреннее соболезнование семье 
Л.Ф.Заико.

ВІН АВАННЕ

2020-ы быў годам незвычай-
ным, шматспадзеўным і трывож-
ным. Нібы моцны землятрус, ён 
скалануў усю Беларусь, выклікаўшы 
тэктанічныя зрухі ў нашым грамад-
стве. У выніку выспа пад назвай 
“улада” адкалолася ад асноўнага 
мацерыка і плавае сама па сабе, што-
разу мізарнеючы пад хвалямі народ-
нага абурэння і гневу. Пасля вялікіх 
землятрусаў, як правіла, узнікаюць 
новыя астравы і цэлыя архіпелагі. 
Такія астравы, такі архіпелаг – 
Праўды, Свабоды і Годнасці – узнік 
і пасля жнівеньскага землятрусу, 
штуршкі якога адчуваюцца і сён-
ня. І гэты архіпелаг ужо не змыць 
ніякім палітычным штормам.

“Народная Воля” пражыла гэты 
год разам са сваім народам, са сваімі 
чытачамі. Было кепска Вам – і мы 
не знаходзілі сабе месца. Траплялі 

пад лупцоўку 
дручкамі Вы – 

даставалася і нам. Улады разганялі 
шматтысячныя народныя шэсці 
– спрабавалі разагнаць і нас. Але 
“Народная Воля” – адлучаная ад 
друкарскага варштата, ад шапікаў 
“Саюздруку” і падпісных каталогаў 
– выжывае. Выжывае, дзякуючы 
найперш Вам, паважаныя чытачы, 
Вам, шаноўныя валанцёры! У цяжкі 
час Вы падставілі газеце сваё пля-
чо, прапанавалі дапамогу. Дзякуй і 
нізкі паклон Вам за гэта! Вы не далі 
нам апусціць рукі і зняверыцца ва 
ўласных сілах.

Калісьці народны пісьменнік 
Беларусі Янка Брыль, вярнуўшыся 
з мітынгу, запісаў у сваім дзённіку: 
“У сцягах нашых многа святла”. 
Так, бел-чырвона-белыя сцягі, 
якія атулілі сваімі светлымі 

хрысціянскімі колерамі беларусаў 
на мірных маршах, нясуць нам 
боскае Святло. І перад гэтым 
Святлом бяссільная любая цемра, 
яна позна ці рана развеецца, як 
прывідны туман.

Мы ўпэўнены, што 2021 год 
прынясе нам доўгачаканую пера-
могу, абрыдлае ліхалецце мінецца, 
на беларускай зямлі зноў загаспа-
дараць мір і лагода, а “Народная 
Воля” зноў зазірне ў паштовыя 
скрынкі чытачоў.

Мы жадаем Вам, нашы надзей-
ныя сябры і аднадумцы, каб усе 
на свеце вірусы абляталі Вас за сто 
кіламетраў, каб у Вашых сем’ях 
панавала любоў, каб Вашы хаты не 
пакінуў дабрабыт.

З Навагоддзем, сябры!

На а ль .

З Навагоддзем, сябры!

О ОЛЬ О  ЧЕЛОВЕ Е

ЗАЯВЛЕНИЕ

Пресс-клуб остается верен принципам
22 декабря в Беларуси под пресс 

попал «Пресс-клуб», который пять 
лет вносил вклад в развитие медий-
ного сообщества, продвигал журна-
листские стандарты, был дискусси-
онной площадкой.

Сотни лекций и мастер-классов 
прошли в стенах «Пресс-клуба», сво-
ими знаниями и опытом на наших 
мероприятиях делились эксперты с 
мировым именем. Мы помогли реа-
лизовать десятки инициатив, направ-
ленных на развитие качественной 
журналистики в Беларуси.

В нашей работе мы всегда руко-
водствовались принципами: прозрач-
ность и законность, солидарность и 
открытый диалог. Каждый день мы 
работали над тем, чтобы укреплять 
медийное сообщество, выстраи-
вать эффективную коммуникацию 
между разными акторами – бизне-
сом, чиновниками, гражданским 
обществом, представителями медиа. 
«Пресс-клуб» всегда был солидарен с 
журналистами и медиа, которые ока-

зывались под давлением за свою про-
фессиональную деятельность.

Пять лет мы открыто работали, 
не пряча скелеты в шкафу. Наши пар-
тнеры, коллеги, друзья доверяют нам 
– и это бесценно.

Юлия Слуцкая, Сергей 
Ольшевский, Алла Шарко, 
Сергей Якупов, Пётр Слуцкий – 
Профессионалы с большой буквы. 
Созидатели, а не разрушители, прин-
ципиальные, творческие, открытые, 
влюбленные в свою работу, в Беларусь, 
в стандарты журналистики, в медиа.

Сегодня наши коллеги задержа-
ны, для них избрана мера пресече-
ния в виде заключения под стражу. 
Адвокаты предпринимают всё воз-
можное в рамках закона, чтобы осво-
бодить своих подзащитных.

Мы уверены: арест представи-
телей «Пресс-клуба» – ошибка, – и 
рассчитываем, что после честной, 
открытой проверки всех фактов наши 
коллеги будут на свободе, а уголовное 
дело будет прекращено.

Сейчас у следствия есть шанс 
поступить по закону и не запускать 
очередное политически мотивиро-
ванное преследование.

Мы благодарны всем, кто выска-
зывает слова поддержки «Пресс-
клубу» и нашим задержанным кол-
легам, которые, вероятно, встретят 
Новый год в камере.

Теплые слова можно отпра-
вить по адресу: СИЗО-1, улица 
Володарского, 2, Минск, 220030. Не 
забудьте вложить обратный конверт 
с маркой.

Кому:
Юлии Витальевне Слуцкой
Сергею Сергеевичу Ольшевскому
Алле Вячеславовне Шарко
Сергею Сергеевичу Якупову
Петру Александровичу Слуцкому
Солидарность – наша сила! «Пресс-

клуб» продолжает работу и остается 
верным принципам. Сейчас к нашим 
основным целям добавилась еще одна: 
освободить наших дорогих коллег.

ан а есс л а .



22 Б Е Л А Р У С Ь http://www.nv-online.info
29 ÑÍÅÆÍß 2020 ã.

А Т И О ЕНТАРИ

ОТ РОВЕННЫ  РАЗГОВОР

Игорь ЛЕ ЕНЯ, экс-посол Беларуси в Египте, Израиле и Словакии: 

«Резать я точно никого не собираюсь…»

ОТ РЕДАКЦИИ
Не будем подчеркивать, на кого рассчитаны эти страшные сло-

ва. Но и не обратить на них внимания нельзя.
Политический обозреватель «Народной Воли» Александр 

Федута встретился с бывшим Чрезвычайным и Полномочным 
Послом Беларуси в Египте, Израиле и Словакии Игорем Лещеней, 
человеком, который еще недавно был лояльным государственным 
служащим и в ходе беседы с которым были обсуждены и приве-
денные выше высказывания А.Лукашенко.

– Вот что меня больше всего бес-
покоит. Не власть, как в России неко-
торые говорят: «Лукашенко посинев-
шими пальцами держится за власть». Я 
не хочу, чтобы порезали на куски мою 
страну, которую я лепил на обломках 
империи, и не хочу, чтобы порезали 
честных, порядочных людей, которые 

работали на это. Это будет не люстра-
ция, как некоторые говорят. Это будет 
резня. И то, что произошло в Украине, 
будет цветочками.

                      ***
– Если бы сейчас рухнул Лукашенко, 

рухнула бы вся система, и следом пока-
тилась бы Беларусь. Я думаю, что дале-

ко откатилась бы. Может, кто-то бы 
подставил свое могучее плечо. Но сей-
час бы было очень тяжело. И вот эти 
ребята – омоновцы и прочие-прочие 
– те, кто со мной рядом, они в чем 
виноваты? А их будут резать, их будут 
рвать, потому что вы видите, кто на 
улице – не эта детвора…

Александр ЛУКА ЕНК :

– Игорь Александрович, вы в 
оппозиции?

– Я в оппозиции к власти.
– А что такое сегодня власть?
– Хорошо, уточню. Я в оппо-

зиции к действующей власти. Не 
к законной, а к, повторяю, пока 
действующей. К той, которая 
сидит во Дворце Независимости и 
которой подчиняются все, может 
быть, незаконные, но реальные 
чиновники.

– Если вы в оппозиции к 
такой власти, значит, то, что 
говорит она об оппозиции, каса-
ется и вас.

– Да. Я считаю себя неотъ-
емлемой частью протеста, если 
угодно, его легальной частью.

– Человек, сидящий во 
Дворце Независимости, в 
последние месяцы наговорил 
об оппозиции много такого, что 
нельзя оставить без внимания. 
В частности: «Все, что они пред-
лагают, – это катастрофа для 
Беларуси и белорусского наро-
да». «Они развалят страну». 
«Если я уйду, моих сторонни-
ков будут резать!» Вы лично что 
собираетесь разваливать?

– Прежде всего скажу: я лич-
но к власти сегодня не рвусь. 
Законной легальной заявкой на 
власть является создание пар-
тии, которая распространяет 
свою программу среди народа. И 
если народ поддержит – тогда да, 
конечно, можно о чем-то гово-
рить. А я хочу создать обществен-
ное движение, объединить людей 
на основе общих принципов, на 
основе плюсов, а не минусов.

– Но ведь сказано: развалят, 
разрушат страну. Вы действи-
тельно ничего не собираетесь 
разрушать? И резать никого не 
собираетесь? Но ведь Лукашенко 
прямо говорит: дорвутся до вла-
сти – будут резать. Он говорил 
это чиновникам много раз. И 
журналистам. Так что призна-
вайтесь, что вы собираетесь раз-
рушить и кого вы собираетесь 
резать?

– Резать я точно никого не 
собираюсь и разрушать ничего не 
намерен. И, я уверен, никто это-
го делать не собирается. Страна 
должна быть изменена, а не раз-
рушена. Изменена, потому что 
страна уже другая, люди в ней 
другие. Вспомните: в августе 
рабочие ряда престижных пред-
приятий с хорошей заработной 
платой, с хорошим социальным 
пакетом внезапно осознали, что 
им нужны гражданские полити-
ческие права. И это вовсе не озна-
чает разрушения тех же заводов, 
фабрик. Если за почти тридцать 
лет независимости было что-то 
хорошее создано, зачем это раз-
рушать? Это как раз то, что людей 
объединяет, – желание сохранить 
хорошее. А вот чтобы созида-
тельно двигаться дальше, кое-что 
нужно, безусловно, преобразовы-
вать, реформировать…

– Лукашенко говорит, что вы 
– то есть, оппозиция – собира-
етесь провести обвальную при-
ватизацию.

– Если можно сохранить тот 
же БЕЛАЗ, тот же тракторный 
завод, если государство способ-
но управлять ими эффективно, 
без ежегодных многомиллионных 
дотаций – да ради бога, пусть 
работают как государственные 
предприятия! Но есть ведь и дру-
гие примеры: сколько денег ни 
вливай, отдачи нет. В таком слу-
чае, конечно же, нужно что-то 
делать, искать выход из положе-
ния.

– Всё правильно говорите. Я 
готов даже поверить, что точно 
так же думают и говорят осталь-
ные оппоненты Лукашенко. Но 
кто в состоянии объяснить это 
народу и объединить его?

– Я считаю, нельзя объ-
единить народ только на основе 
принципа «Саша, уходи!». Люди 
должны видеть, что им обеща-
ют, понимать, что будет в реаль-
ности. Должна быть позитивная 
перспектива. И эта перспектива, 
кстати, важна и для чиновников. 
Особенно, я сказал бы, для чинов-
ников. Ведь они сегодня утешают 
всех и прежде всего себя, что они 
сберегают страну от полной раз-
рухи, потому что там, за горизон-
том, непонятно что.

– Я так понимаю, что резать 
и расстреливать чиновников вы 
не собираетесь. Спасибо, успо-
коили…

– Резать и расстреливать точ-
но не собираюсь.

– И вешать.
– И вешать.
– А что будет с чиновниками? 

Допустим, завтра Лукашенко 
уходит, остается государствен-
ный аппарат, который полно-
стью выращен им. Двадцать 
шесть лет, более четверти века, 
– это ведь смена политических 
поколений.

– Те, кто увяз в насилии, в 
преступлениях, – этих людей 
немного. Кто-то, замечу, увле-
кается планами люстрации. Но 
ведь в концепции покаяния и 
примирения, которую выдвинул 
Координационный совет, – там 
очень много индивидуального 
подхода.

– Но ведь все время речь идет 
об очень значительных группах.

– Ну, да, те, кто претендует 
на лидерство в протестном дви-
жении, слишком много говорят 
о наказаниях. Например, о недо-
бросовестных членах избиратель-
ных комиссий. Их сорок тысяч, 
они, мол, во всем виноваты – и в 
том, что народ не узнал правду. 
Но ведь есть нюансы. В одном 
небольшом городке мне расска-
зали, как в избирательную комис-
сию приехал вице-мэр с отрядом 
ОМОНа, и весь ее состав вывез-
ли в здание местной силовой 
структуры и держали этих жен-
щин – а некоторые были мате-
рями-одиночками, были очень 
уязвимы, – пока они не подпи-
сали эти итоговые протоколы с 
фальшивыми, но нужными вла-
сти цифрами. И я сразу вспом-
нил другую историю, которую 
власть пропагандировала уже 10 
августа. Государственные теле-
каналы показывали, как доблест-
ный ОМОН спас от напора разъ-
яренной толпы членов, по-моему, 
тридцати избирательных комис-
сий. И я задался вопросом: а они 
их действительно спасали – или 
«эвакуировали» для того, чтобы 
потом додавить до «правильно-
го» результата? Надо разбираться 
с каждым отдельным случаем, и 
разбираться по закону, а не по 
самосуду, с теми, кто организовы-
вал такое давление. А на многих 
членов избирательных комиссий, 
возможно, следует посмотреть 
иначе.

– То есть все забыть и всех 
простить?

– В следующем году (я наде-
юсь, что в следующем году) выи-
грает не тот, кто сделает своими 
врагами максимально большее 
количество людей, а тот, кто най-
дет в себе силы не демонизиро-
вать своих оппонентов. И кто 
объединит вокруг себя макси-
мальную часть общества.

Приведу пример. В конце 
октября, когда Тихановская объ-
явила всеобщую забастовку, на 
меня выходили из-за границы: 
Игорь Александрович, обратитесь 
к сотрудникам Министерства 
иностранных дел, чтобы они 
ушли. Я сказал, что не буду этого 
делать. Не потому, что хочу, что-
бы они и дальше служили Макею. 

Мне просто нечего им предло-
жить. А я ведь должен им что-
то предложить: ребята, уходите 
из МИДа и идите, например, на 
баррикады! Но ведь есть люди, 
которым в этой ситуации некуда 
пойти!

– История с МИДом, конеч-
но, показательна. Но, может 
быть, вам нечего им предложить 
просто потому, что перспективы 
карьерного роста после побе-
ды оппозиции у них не будет? 
Топ-дипломатов в оппозиции 
уже много: Цепкало, Астапенко, 
Лещеня, тот же самый Латушко, 
Ковалевский, Мацукевич…

– Но из МИДа ушло больше 
– около тридцати человек. И это 
не означает, что все они в оппози-
ции. Многие сидят и наблюдают.

– А между вами конкурен-
ции нет? Нет борьбы за кресло 
будущего министра иностран-
ных дел?

– Я не вхожу ни в какую 
структуру и не стою в очереди за 
должностью.

– А почему вы не эмигри-
руете? Неужели пример посла 
Астапенко, которому предъ-
явили счет почти на три тысячи 
долларов, вас не напугал?

– Наверное, Владимиру 
Аркадьевичу что-то предложили, 
если он, не долетев до Минска, 
остановился в Варшаве. У меня 
был изначальный импульс: я воз-
вращаюсь в Беларусь и остаюсь 
в Беларуси. В этом моя сила, и в 
этом моя слабость. Мне поздно 
прятаться за «ником» в интер-
нете. Делаю то, что могу сделать. 
Работаю с экспертами, пытаюсь 
их объединить. Моя легальность 
позволяет мне общаться с чинов-
никами, разговаривать с теми, 
кто протестует на диване, нику-
да не выходя. Может быть, нам 
удастся что-то предложить.

– А что конкретно вы може-
те предложить? Не чиновни-
кам, а стране. Вот вы лично 
создаете движение, будущий 
субъект политической жизни. 
Вы уже сказали: с промыш-
ленностью надо разбирать-
ся. А со всем остальным? Что 
дипломат Лещеня может пред-
ложить в сельском хозяйстве, 
в системе социального обеспе-

чения, в системе образования? 
Насколько вашей компетенции 
хватает, чтобы это все сформу-
лировать?

– Вот на все эти вопросы с оди-
наковой степенью компетенции 
вам ответил бы человек, которо-
го зовут Александр Григорьевич 
Лукашенко. Вот сидел бы он здесь 
– точно бы рассказал, как должна 
развиваться IT-сфера, социальное 
обеспечение, как должна бегать и 
стрелять Дарья Домрачева и как 
спутники запускать. Я не претен-
дую на такое всезнание. У нас есть 
прекрасные специалисты. Тот же 
Владимир Николаевич Карягин, 
царствие ему небесное, показы-
вал мне талмуды своих программ. 
А что, Заико программы не пред-
ложил бы, Данейко программу не 
найдет? Есть много людей гра-
мотных и компетентных.

– Но ведь все эти годы власть 
говорила: приносите свои про-
граммы, мы их будем рассматри-
вать. И даже то, что она прини-
мала – а эти случаи единичны, 
– она сама потом и разрушала!

– Но она сейчас ничего вообще 
не принимает и не предлагает! У 
нее сегодня одна задача – расши-
рить свою опору за счет углубле-
ния раскола в обществе, за счет 
демонизации образа оппонента! 
Повторюсь: чтобы люди выбрали 
другую власть, надо искать общее, 
то, что связывает, какие-то общие 
точки. «Я – гражданин» – это иде-
альная основа. Мы ведь все хотим, 
чтобы Беларусь процветала! Важно 
не вестись на их игру, не предлагать 
свои варианты, которые еще боль-
ше расколют общество. Например, 
бело-красно-белый флаг стал сим-
волом протеста, но давайте прямо 
скажем: в сложившейся ситуации 
вопрос о флагах раскалывает обще-
ство. Даже такой простой пример: 
возвращение к Конституции 1994 
года. Но там тоже много раскалы-
вающего. Я выступаю с позиции 
здравого смысла…

– Вам не кажется, что в этой 
интерпретации здравый смысл 
сводится к постоянным уступ-
кам той стороне?

– Я ни в чем не уступил! Есть 
требования протеста – они святы. 
Но нужно достучаться до тех, кто 
наблюдает, кто выжидает. Я дол-

гое время говорил: чтобы понять, 
что делать, нужно понять, сколь-
ко нас. Не видел я этих 80 про-
центов активных протестующих! 
А потом пошли опросы Чатэм-
Хауса, в которых подтверждается, 
что было с голосованием. Были 
цифры об отношении к проте-
сту, на которые уже многие ссы-
лались: в городах 38% –протест, 
27% – Лукашенко, 33% – наблю-
датели на диване. 9 августа при 
этом за Тихановскую голосова-
ло явно не 38%. Пусть не 80%! 
Но и не 38, а гораздо больше. А 
в сознание тех, кто смотрит БТ, 
вбивают эти 38%. А в деревню 
социологи из Чатэм-Хауса вооб-
ще не спускались. Значит, надо 
понять, почему часть людей пере-
местилась на диван, и за них надо 
бороться. Повторюсь: будущее 
Беларуси выиграет тот, кто вновь 
поднимет их с дивана. Или часть 
из них поддастся на провокации 
с «фашистскими» флагами, кото-
рые устраивают государственные 
пропагандисты. Поэтому это не 
уступка. Вглубь надо идти, досту-
чаться до людей! Надо использо-
вать легальные, пусть немного-
численные, возможности.

– Но легальные возможно-
сти – это возможности, которые 
предоставляются теми, кого вы 
дипломатически называете «дей-
ствующей властью». Теми, кто 
сидит во Дворце Независимости. 
И то, о чем вы говорите, – про-
грамма того, что можно назы-
вать общенациональным граж-
данским диалогом. Но пока мы 
не видим с той стороны ника-
ких реальных попыток веде-
ния диалога. Мы видим только 
имитацию, причем достаточно 
грубую. Настолько грубую, что 
ни один приличный человек за 
этот «круглый стол» садиться не 
собирается.

– Согласен с вами. Поэтому 
меня и нет за этим «круглым 
столом». Но важно, чтобы само 
слово «переговоры», чтобы сама 
эта опция сохранялась и не была 
ругательной. На каком-то эта-
пе она понадобится. Повторюсь: 
если речь идет о переговорах, то 
переговоры на основе трех народ-
ных требований (освобождение 
политзаключенных, отставка 
Лукашенко, прозрачные и честные 

выборы. – Ред.). Но сама опция 
должна быть на поверхности как 
проверка на вшивость, как лакму-
совая бумажка.

– Но вы как дипломат с опы-
том должны понимать, что суще-
ствует разница между значением 
слова «диалог» и значением сло-
ва «переговоры». И только что, 
отвечая, вы подменили понятие.

– Да, разница есть. Диалог – 
это что-то более гражданское, 
что ли. Такая непринужденная 
беседа. А переговоры ведут, в том 
числе, и с врагом. И они нацеле-
ны на результат. Значит, будем 
вести речь о переговорах. Даже 
Тихановская это слово употре-
бляет достаточно часто.

– Предположим невероят-
ное. Начинаются переговоры. С 
одной стороны сидит дипломат 
Игорь Лещеня, с другой – дипло-
мат Владимир Макей. О чем они 
переговариваются?

– Такие переговоры мало-
вероятны. Вопрос ведь не в 
том, кто сидит за столом пере-
говоров, а кто кого представля-
ет. Гипотетически Макей может 
представлять Лукашенко, если 
тот ему поручит. Лещеня при 
всей любви к себе не может пред-
ставлять весь народ. Проблема в 
том, что три требования, о кото-
рых мы говорили, действительно 
стали народными. Легитимными 
переговорщиками от имени наро-
да могут быть только доказан-
ные лидеры мнений. По состо-
янию на 9 августа ими были 
Бабарико, Тихановский, Цепкало, 
Тихановская. Дальше уже идут 
члены Координационного сове-
та и прочие; я не отметаю их, 
а просто говорю по ранжиру. И 
эти лидеры мнений должны убе-
дить людей, что так надо. Нельзя 
забывать, что после 9 августа нет 
ни одного человека, который мог 
бы сказать: это я вывел народ на 
улицы…

– Кроме Александра Лукашенко.
– Кроме Александра 

Григорьевича Лукашенко, кото-
рый очень искусно это сделал от 
противного. Да, начиная с октя-
бря Светлана Тихановская пошла 
на большой репутационный риск, 
и мы вновь увидели на улицах 
число людей, сопоставимое с 

началом протестов. Но вообще 
– просто невероятная транспа-
рентность: открывается телеграм-
канал, ОМОН может читать, где 
и во сколько следует встречать 
протестующих!

– А эти мирные протесты 
воспринимаются белорусскими 
чиновниками как признак сла-
бости?

– Мирные протесты – уни-
кальная вещь. С одной стороны, 
в них была какая-то жертвен-
ность и безысходность. С другой 
стороны, чиновники восприни-
мали их как неприятную зубную 
боль. Опять-таки о каких чинов-
никах мы говорим? Окружение 
Лукашенко – да, им это очень 
неприятно. Чиновники, сидящие 
на диване и не решающиеся хлоп-
нуть дверью? Для них был важен 
сам факт существования проте-
ста. Понимаете, это все-таки раз-
балансировка системы, хотя ее 
эффективность трудно оценить.

– Но люди не в состоянии 
выходить на улицу вечно без 
организации и без плана.

– Вот поэтому мы и слы-
шим заявления председателя 
КГБ Тертеля о том, что к марту 
потеплеет и протесты вернутся. 
Власть боится их возобновления 
и очень надеется на то, что горя-
чие головы по-своему интерпре-
тируют заявления о готовности 
применить оружие, о боевиках и 
слегка остынут. Но при этом если 
бы во время мирных протестов 
нашлось двадцать-тридцать про-
вокаторов и начались столкнове-
ния – власть была бы на своем 
поле. Ей нужны противоправные 
действия: поджоги, переверну-
тые машины, грабеж. И тогда они 
играли бы еще жестче.

– А в перспективе хозяин 
Дворца Независимости еще 
может прибегнуть к силовым 
провокациям?

– Власть ориентируется на 
поверхность: меньше народа 
выходит на улицы – тему консти-
туционного референдума можно 
забыть, потому что они там себя 
чувствуют уверенно. И как раз 
поэтому если у нас опять вспыхнет 
пожар на нашем «торфяном боло-
те», опять могут начаться бруталь-
ные действия. И триггеров, спу-
сковых крючков для этого может 
быть очень много. Не нужно ждать 
весны. Мы ведь видели уже дви-
жение новоявленных «эскадронов 
смерти», и только гибель Романа 
Бондаренко их остановила. Но ведь 
все шло именно к этому! А может, 
Всебелорусское народное собрание 
станет таким спусковым крючком! 
Власть ведь у нас действует, как 
Кочанова: чего вы хотите? 8 августа 
всем было так хорошо! Ей было 
хорошо, но большинству явно 
хотелось перемен. Нельзя вернуть-
ся в 8 августа. Так что они могут 
вновь обратиться к силе.

– Если этот грустный сцена-
рий будет осуществлен, начнет-
ся массовая стрельба, что будут 
делать те белорусские чиновни-
ки, которые сидят на диване и 
наблюдают?

– Мы уже через всё прошли. 
Убийства были, насилие было. 
Только массового расстрела тол-
пы пока не было. И надеюсь, что 
не произойдет.

Вы меня хорошо подловили с 
модальностью: то скажу «диалог», 
то – «переговоры». Пусть перего-
воры, но нужно искать менее кро-
вавый выход. Все должны понять: 
такие кровавые вещи – для всех 
сильная моральная ответствен-
ность. Пусть даже не уголовная, 
а моральная. Ты был на какой-
то должности, промолчал, сделал 
вид, что не заметил крови. И как 
потом с этим жить?

Але сан  Е ТА.



33 Б Е Л А Р У С Ь

ЛІ

http://www.nv-online.info

29 ÑÍÅÆÍß 2020 ã.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Уладзімір НЯКЛЯЕ :
«Гісторыю ствараюць людзі, 
а гісторыя стварае людзей»

Александр АКУТИН:

«Ни копейки правительству  
и президенту не дал!»

Недвижимость и автомобиль известного бизнесмена, председателя совета директоров А  «АМ Д » – управля щая компания холдинга» находятся под арестом.
«Народная Воля» поинтересовалась, как Александр акутин отреагировал на персональные санкции, которые в отношении него ввел вросо з.

Справа года
У сыходзячым годзе я напісаў дзве 

драматычныя паэмы. Адна з іх, «Ягайла», 
– гэта драма чалавека, які дзеля ўлады 
гандляваў Айчынай. Так што выйш-
ла сучасная рэч, яна ўжо надрукавана ў 
снежаньскім нумары часопіса «Дзеяслоў». 
А ў наступным, студзеньскім, нумары 
гэтага ж часопіса пачынаецца публікацыя 
рамана «Гэй Бэн Гіном», які можна 
было б назваць «Жыццё і смерць Янкі 
Купалы» і які таксама атрымаўся не толькі 
гістарычным, але і сучасным, бо, як тады, 

у 30-я гады мінулага стагоддзя, гэтак і 
цяпер – масавыя рэпрэсіі, забойствы, 
арышты, катаванні...

Настрой года
Што да настрою года, дык перадусім 

трэба сказаць як бы не пра асабісты – і ў 
той жа час асабісты, бо я марыў дажыць да 
гэтага, – 2020 год стаў годам станаўленнем 
беларускай нацыі. Мы не толькі дома, а 
ва ўсім свеце адчулі сябе адным народам 
– і гэта гістарычная падзея, найгалоўны 
вынік для ўсіх нас і для кожнага. Таму 

настрой узнёслы і, нягледзячы на ўсе 
выпрабаванні, якія нам выпалі, якія не 
абыходзілі ў пару станаўлення ні адзін 
народ, поўны надзеі. Гісторыю ствараюць 
людзі, а гісторыя стварае людзей. Гэта 
ўзаемазвязана.

Персона года
Самая нечаканая з’ява, створаная 

сучаснай беларускай гісторыяй, феномен 
яе – персона Святланы Ціханоўскай. Пра 
яе яшчэ будуць напісаны і драмы, і рама-
ны.

– Александр Васильевич, знаю, 
что некоторые были удивлены, 
увидев вашу фамилию в санкци-
онном списке…

– Значит, кто-то проплатил, 
чтобы я там оказался.

– А почему именно вы оста-
лись в списке? Российского биз-
несмена Олексина вычеркнули 
в последний момент. Владелец 
«Санта-Бремор» Александр 
Мошенский рассказал журнали-
стам, что приложил определен-
ные усилия, чтобы его имя там 
не фигурировало. Получается, он 
знал, что в отношении него могут 
быть санкции.

– Я вообще не знал, что упо-
минаюсь в этих списках. Для меня 
это все, как белый снег на голову, 
свалилось! Ведь ни одного основа-
ния для включения меня в подоб-
ный список нет. Мы говорим о 
презумпции невиновности, а где 
доказательства, решение суда? Это 
говорит о том, что вообще нет пра-
вового поля в Европе…

– Вас называют кошельком 
режима…

– Вы можете представить, что 
я – кошелек режима?

– Ну я с вами рядом не нахо-
жусь, о ваших финансовых опе-
рациях не очень осведомлена. Но, 
честно говоря, тоже немного уди-
вилась, увидев ваше имя в списке. 
Мне казалось, что есть другие, 
скажем так, более приближенные 
бизнесмены.

– Послушайте, я не знаю, кто 
приближен, а кто отдален. Я – биз-
несмен, занимаюсь экономикой, а 
не политикой. В экономке я сведущ 
и могу на любой экономический 
вопрос ответить кому угодно. Это 
та сфера, которую я знаю на 200 
процентов.

Я могу где угодно дать пока-
зания, объяснения, разъяснения, 
даже на полиграфе пройти тести-
рование – никогда за всю мою 
историю ни копейки никому в 
правительстве не дал! Не только 
в правительстве, но и президен-
ту! И самое странное, что никто 
никогда у меня и не просил ничего. 
Поэтому как относиться к этому 
фейку – я не знаю.

– Но санкции – не фейк, а 
реальность.

– Да я не про санкции сейчас 
говорю, а про то, что меня называ-
ют, как вы сказали, кошельком пре-
зидента. А санкции, да, они реаль-
ные, я это отлично понимаю.

– Как это всё скажется на 
ваших предприятиях? Вы обсуж-
дали вопрос с юристами? Когда-
то экс-глава «Белтехэкспорта» 
Владимир Пефтиев, попав в 
подобную ситуацию, потратил 
много денег и немало сил, чтобы 
оказаться вне санкционного спи-
ска.

– Я знаю, сколько потратил 
Пефтиев. Знаю, сколько потратил 
Чиж. И сколько времени на это 
ушло.

Мы, повторюсь, уже написали 
протест на это решение. Потому 

что все сведения, которые там 
изложены в отношении меня, – 
они ложные. Ни один факт, кото-
рый мне инкриминируется, не 
подтверждается никаким юриди-
ческим документом. Ни одного 
доказательства! Это равносильно 
тому, что кто-то что-то придума-
ет или услышит на Комаровке, а 
затем выдаст эту информацию как 
достоверную. Или кто-то из жур-
налистов типа вас написал свое 
суждение о чем-то, не понимая, что 
пишет, и оно разошлось везде, и 
все приняли его за правду, хотя там 
одни домыслы…

– Я обычно так не делаю, но 
это так, ремарка на полях.

– Ну вот смотрите: разве кто-то 
из белорусских журналистов имел 
право писать про меня, что я – 
кошелек президента? Думаю, если 
по чести, я мог бы этого человека 
засудить или как минимум нака-
зать физически.

– Наказать физически – точно 
не самый хороший вариант, луч-
ше в суд.

– Ну а вы представьте мое поло-
жение. Я работаю в правовом поле, 
как и все другие бизнесмены. У 
меня появилась проблема по хол-
дингу «Салео» – не мной иниции-
рованная: я дал гарантию, что они 
выполнят обязательства, а они не 
выполнили! И все их обязатель-
ства перешли на меня как на физи-
ческое лицо. Санкции – это еще 
мелкое. Банки подали в суд, и я 
сегодня не имею права выехать за 
границу. Не только в Европу, но 
даже в Россию или Украину! Я не 
имею права сесть за руль – так 
суд решил, у меня арестовано иму-
щество. И много других моментов 
есть. Вы скажите: если бы я кем-то 
был в этой стране – это вообще 
возможно было бы всё или невоз-
можно?

– М-да, интересный поворот, 
конечно. Про имущество я не зна-
ла…

– Понимаете, для того чтобы 
решать проблемы, надо искать воз-
можности, в том числе и на Западе, 
– привлечь партнера, инвестиции. 
А если ты сидишь в кабинете и не 
можешь выйти за его пределы, ты 
разве что-то сможешь решить?

И таких моментов предостаточ-
но!

Например, я строил гостиницу 
и деловой центр, а сегодня сужусь с 
городом. Городские власти подали 
на меня в суд, что я несвоевре-
менно ввел объект, хотя серьезных 
оснований у города нет, они безос-
новательные и аморальные по сво-
ей сути. Но суд идет!

– Получается, сегодня вас 
бьют и свои, и чужие?

– Да… Я даже тезис такой 
вывел: если мешают свои и запре-
щают чужие, значит, мы выбрали 
правильную стратегию развития.

Кстати, несмотря на все это, мы 
шикарно заканчиваем этот год: 150 
процентов темпы роста.

– Это по «Амкодору»?
– Да. У нас шикарные перспек-

тивы на следующий год. Мы 150 
процентов объявили, но наши пла-
ны более высокие. Те вложения, 
которые мы сделали за последние 
десять лет в создание новых про-
изводств, новых продуктов, конку-
рентоспособность – все это позво-
ляет быстро реализовывать наши 
планы и выйти на нормальное 
экономическое развитие, получить 
хорошую прибыль и решить про-
блемы, которые у нас появились.

– Александр Васильевич, а 
санкции не могут поломать ваши 
планы и сказаться на деятельно-
сти того же «Амкодора»?

– К большому сожалению, 
слишком жестко поступает Запад. 
Гораздо жестче, чем надо. Они 
хотят, чтобы наши предприятия 
встали, чтобы вызвать бунт, соз-
дать протестные настроения у 
людей. Сейчас арестованы счета 
наших компаний, все предоплаты 
заморожены и так далее. Это санк-
ции ведь не только в отношении 
меня, они распространяются на 
всё, чем я владею. И на «Амкодор», 
акционером которого я являюсь, 
тоже. Поступили очень хитро.

– Какой выход из этой ситуа-
ции вы видите?

– Как я уже сказал, мы написа-
ли опровержение и требуем, чтобы 
нам вернули статус-кво. Потому 
что это всё абсолютно бездоказа-
тельно сделано. И, на мой взгляд, 
это решение противоречит основ-
ным принципам Европейского 
Союза.

Мы подали свою аргументи-
рованную претензию в предста-
вительство Европейского Союза в 
Беларуси, в Европейский совет. Мы 
считаем, что это досадная ошибка 
европейцев, с чем она связана – 
мне сложно сказать.

– А как будете решать про-
блему с арестом имущества из-за 
холдинга «Салео»?

– Я подписал личное поручи-
тельство – банки заставляют под-
писывать такие бумаги, когда появ-
ляются проблемы. Естественно, 
буду оплачивать проценты и 
решать проблему цивилизованным 
способом.

– А у вас, простите, есть сред-
ства? Спрашиваю, потому что еще 
до президентских выборов про-
шел слух, что, мол, у Шакутина 
большие финансовые пробле-
мы…

– В Беларуси многие журнали-
сты и экономисты – они теорети-
ки, никогда ничем конкретным не 
занимались и не понимают реаль-
ной экономики, в каком состоянии 
находимся. Мы в это сложное вре-
мя ведем девять инвестиционных 
проектов, два из которых завер-
шили в этом году. Любой инве-
стиционный проект сразу отдачу 
не дает. По европейским расче-
там, где-то через три–четыре года 
предприятие выходит в ноль, а до 
этого имеет убытки. Потом появ-
ляется прибыль, и бизнес-проект 
окупается. Но на это нужно 6–8 
лет. Эта закономерность характер-

на для любого инвестиционного 
проекта, неважно в какой стране 
– США, Германии или Беларуси. 
В нашей стране представление 
такое: сегодня ты вложил день-
ги, а завтра начинаешь получать 
доход. Так думают люди, которые 
никогда не занимались экономи-
кой. Когда я разговариваю с так 
называемыми книжными эконо-
мистами, мне становится страшно 
– эти люди вообще экономики не 
знают! В реальной экономике воз-
никают курсовые разницы, кото-
рые ты должен спрогнозировать, 
ты не знаешь, какая будет деваль-
вация. Ты планируешь одно, а 
получается другое. Тебе гово-
рят, что будет темп роста произ-
водства тракторов такой-то, тебе 
предписывают выйти на такие-то 
объемы, а в реальной жизни полу-
чается иначе.

Но прогнозы, которые мы стро-
им, как правило, всегда сбываются.

– А какие у вас прогнозы по 
поводу экономики страны? Есть 
мнение, что Александр Лукашенко 
уйдет в ближайшее время, потому 
что экономика рухнет, всё будет 
плохо…

– Я вот проанализировал 
опыт развития некоторых стран – 
Литвы, Латвии, Германии. Что про-
изошло в Германии с экономикой 
после объединения, вы представле-
ние имеете?

– Вначале было трудно, потом 
наладилось.

– Я могу сказать, что 30 процен-
тов промышленности Германской 
Демократической Республики так и 
не смогли заработать. Предприятия 
просто обанкротились. В развитие 
восточных земель Германия вло-
жила более двух триллионов дол-
ларов. Но сегодня уровень жизни 
Восточной и Западной Германии 
все еще разнится. В Восточной 
Германии уровень жизни процен-
тов на 20 ниже. Германия – одна из 
ведущих экономик Европейского 
Союза – и то не смогла справиться 
с проблемами ГДР!

– Это вы плавно к Беларуси 
подводите, что мы с кризисом не 
справимся?

– Мне всегда импонировало, 
что Беларусь динамично развива-
лась. Я на своем примере вижу – 
мы каждый год что-то новое вво-
дили, создавали новую продукцию, 
шло развитие. И это при том, что 
нам никто не дает таких денег, как 
Восточной Германии. Хотя изна-
чально Восточная Германия была 
более развита, чем Советский 
Союз. И то проблемы не смогли 
решить за 30 лет…

– А сейчас еще коронавирус 
экономику всех стран подкосил.

– Тут и без коронавируса хва-
тает…

Что касается Беларуси, то санк-

ции по нам очень больно бьют, мы 
теряем огромные деньги. Но наша 
стратегия развития уже скоррек-
тирована с учетом этих санкций. 
Да, «Амкодор» тоже потеряет, но 
это не смертельно. Может, нам 
удастся те узлы, которые мы брали 
в Евросоюзе, быстро заместить – 
поставить из Китая, Южной Кореи 
или Японии. Или самим эти узлы 
начать делать. Если есть проблемы, 
значит, должны быть и пути их 
решения.

– С поставками комплектую-
щих тоже возникли проблемы?

– Конечно. Мы стараемся опти-
мистически смотреть на все эти 
вещи. Но вы понимаете, страдают 
ведь не только те люди, которые у 
нас работают, но и те, кто в Европе 
производит эти комплектующие 
для нас…

Люди, которые призывают к 
забастовкам, которые требуют вве-
дения санкций, не понимают, что… 
Вот вы в Минске живете, не за 
рубежом?

– Да, в Минске.
– Вот представьте, что мы не 

справились и европейские санк-
ции стали эффективными. В бюд-
жет перестали поступать деньги. 
Кто пострадает в первую очередь? 
Обычные люди. Потому что тот, 
кто имеет достаток, все равно 
решит свои проблемы. Меньше 
средств будет вкладываться в 

культуру, образование, медицину. 
Врачи уедут. Вы пойдете в боль-
ницу, понадобится экстренная 
помощь, у вас сердечный приступ 
или коронавирус. И вы можете 
потерять не только здоровье, но и 
жизнь. Сегодня всё хотят сделать 
за счет простого человека, кото-
рый не имеет достатка, не может 
заплатить за лечение и так далее.

– Логика простая: начнутся 
массовые протесты – и власть 
рухнет.

– Пострадают рабочие, которые 
на МАЗе или у меня на предпри-
ятиях работают. Кроме тех людей, 
которые живут небогато, больше 
никто не пострадает.

– Александр Васильевич, 
вы умный человек, и не только 
в экономике понимаете. На ваш 
взгляд, как сегодня можно раз-
рулить ту ситуацию, в том числе 
и политическую, которая сложи-
лась в стране?

– Давайте не будем трогать 
политику – я не политик. Я биз-
несмен, даже больше промышлен-
ник – это немного другая сфера. 
Промышленники – это реалисты, 
это люди от сохи, которые с утра 
до ночи на работе. У меня даже 
нет времени телевизор посмо-
треть. Время сложное. Нужно 
искать решения, варианты, анали-
зировать и уметь предвидеть, что 
завтра будет. Но я всегда, даже 
в самые сложные времена, опти-
мистически на все вещи смотрю, 
никогда пессимистом не был.

– Это хорошее свойство харак-
тера…

– Надо искать пути решения 
проблемы, они всегда есть.

– Было много фотографий, где 
вы плечо в плечо с Александром 
Лукашенко: и на спортивных 
мероприятиях, в гостях у его 
тещи. Может, отсюда и пошло 
представление о том, что вы – 
кошелек режима?

– Вы знаете, я очень высоко 
ценю то, что сделал Лукашенко для 
страны и для промышленности 
Беларуси. Он сохранил производ-
ство. Посмотрите, что в этом смыс-
ле произошло в Германии, Литве, 
Латвии, России. Это великое дело, 
что мы имеем возможность раз-
виваться!

Перемены, естественно, нужны. 
И мы ими занимаемся: например, 
вводим новую модель управления 
холдингом, создаем новые продук-
ты, вводим дивизионную систему. 
Мы постоянно совершенствуем 
свою работу. Каждый должен сам 
определить, что изменить, что-
бы быть более эффективным. Это 
задача любого коллектива. Ни к 
кому не придет добрый дядя и не 
сделает за вас вашу работу. Всё в 
наших руках.

– Спасибо за разговор. Удачи 
вам в делах! Кстати, а как вы 
теперь без машины обходитесь?

– Пешком хожу. Полезно для 
здоровья!

а ина О ТЫ .



http://www.nv-online.infoП О Ш Т А44 29 ÑÍÅÆÍß 2020 ã.

ВЕРЫ Ь  НЕ ВЕРЫ Ь

АМАП у якасці 
адплаты прыехаць 
можа к ёй дахаты
Незадаволеныя вынікамі выбараў 
жыхары Пружан стыхійна пачалі 
збірацца на аўтобусным прыпын-
ку, які з часам назвалі “Прыпынкам 
перамен”. Двойчы туды пад’язджалі 
аўтазакі, забіралі людзей. Некалькі 
чалавек затрымалі, калі яны гулялі 
каля магазіна паблізу прыпынку. 
Каб перастрахавацца, адна з жанчын 
напісала ў райвыканкам просьбу – 
дазволіць ёй у пэўныя дні хадзіць у 
краму за прадуктамі.
Адкрыцця, бадай, не будзе,
Што пакрыў уладу тлен.
Сустракацца сталі людзі
На “Прыпынку перамен”,
Каб падзеі і навіны
Абмяркоўваць у гурме:
Пры жыццё-быццё краіны,
Хто на волі, хто ў турме.
Хоць прыпынак у райцэнтры
Не адметны, як і ўсе,
Ды далі назоў фацэтны,
Бо глыбокі сэнс нясе.
Ён уладзе даўся ў знакі.
Раззлаваная, яна
Прысылала аўтазакі,
Так сказаць, для “хапуна”.
Не мясілі ўсіх “на цеста”,
Ды бяда для небарак,
Як аўтобуса заместа
Пад’язджае аўтазак.
У міліцыі разборкі
Доўгі час былі затым,
І ад іх асадак горкі
Не развейваўся, як дым.
Нехта здзівіцца, магчыма,
Ды бывала нават так:
Тых, хто проста крочыў міма,
Заграбалі ў аўтазак!
А з прыпынкам побач – крама.
Каб не мець затым дакук,
Не хадзілі людзі прама,
А рабілі добры крук.
Дык не надта зручна гэта – 
Крук адмерваць дзень пры дні…
Напісала ліст кабета
Выканкама старшыні:
“Мой настрой не лепшы самы,
Бо праблема ёсць адна:
Кожны дзень хаджу да крамы
І баюся “хапуна”.
Сэнсу ў сходках тых не бачу –
З Бацькам крочу я ў нагу,
Ды, як кажуць, пад раздачу
Трапіць з іншымі магу.
Маю гэткую апаску –
Лезе стрэмкаю ў душу…
І таму зрабіце ласку:
Мне паведаміць прашу
Тэрмінова аб раскладзе
Міліцэйскіх “хапуноў”.
А на выбарах уладзе
Голас свой аддам я зноў…”
Старшыня райвыканкама
Зразумеў, вядома: “З нас
Проста здзекуецца дама…”
А які чакаць адказ?
Пэўна, ў якасці адплаты
Той, хто ўлады на чале,
Не к прыпынку, а дахаты
К ёй амапаўцаў прышле…
                 ***
Я скажу з такой нагоды:
Зробіць лёс нарэшце крэн –
Дачакаемся свабоды
На “Прыпынку перамен”!

Дзед Мароз памёр…
Пад Новы год пайшоў я ў краму
Купіць дарункі для дзяцей
І там спазнаў такую драму,
Што збегчы б ад яе хутчэй.
Дарункі тыя коштам гэткім –
Майму бюджэту прыгавор…
Ну як сказаць мне бедным дзеткам,
Што Дзед Мароз ужо памёр?

Стаў дарослым
Калісьці ён, маленькі шалапут,
Даверлівым, наіўным вельмі быў –
Чакаў з надзеяй навагодні цуд.
Цяпер чакае ён карпаратыў.

Вырас
Што сыну падарыць на Новы год?
Спытацца маці ў сына парашыла
І зразумела: вырас абармот,
Бо адказаў ён:
– Лепш аддай грашыма.

Студэнцкія святы
Вельмі многа розных свят
Ёсць у нас – усіх людзей.
А ў студэнтаў свят няшмат:
Новы год і кожны дзень…
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Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРА У СЛОВА

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
АРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

и аил А ОЛ С ИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

ась ЛАВА І. 
а л .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леан  Я а  
АРА Н НА   

а н  е ан а .
Мінск.

НА ЗА ЕТ У

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

 Р ЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

НЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

ис СОСНОВС ИЙ.
. . е с  

Сенненс  а на.

НА ОЛЕЛО

ЕСТЬ ВОПРОС

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Ни ла  ЕЛ НИ ОВ  
и и а ель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С. ЫЧЕН О.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫ  ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Ле ни  САЙ.
Минск.

ЗАХАПЛЕННІ

Дайце статыстыку  
па рэгіёнах

Беларускія выцінанкі Яны не павінны 
прызначацца, няхай  

іх выбірае народ
Афіцыйныя сродкі масавай інфармацыі 

імкнуцца стварыць уражанне, быццам ідзе 
актыўны дыялог паміж грамадствам і ўладамі. 
Маўляў, людзі актыўна выказваюцца па самых 
розных жыццёвых пытаннях. Вядома ж, і тых, якія, 
магчыма, будуць выносіцца пры абмеркаванні пра-
екта новай Канстытуцыі.

У адной з газет я прачытаў, што падчас дыскусіі 
на дыялогавай пляцоўцы ў Гомелі былі прапано-
вы наконт таго, каб кіраўнікоў райвыканкамаў 
зацвярджаў не прэзідэнт, а старшыні абласных 
выканаўчых камітэтаў. Я лічу, ад гэтага нічога 
не зменіцца. Сёння ўся мясцовая вертыкаль 
залежыць у першую чаргу ад Лукашэнкі. Калі 
ў будучым лёс таго ж раённага начальніка буд-
зе вызначаць, скажам, кіраўнік аблвыканкама, 
што ад гэтага зменіцца? Абласны чыноўнік пад 
каўпаком у таго ж прэзідэнта. Таму як дзейнічалі 
ўсе вертыкальшчыкі з аглядкай на “Чырвоны дом”, 
так і будуць паступаць.

Мая прапанова: кіраўнікі мясцовых уладных 
органаў павінны не прызначацца, а выбірацца наро-
дам. Так, як гэта робіцца ў цывілізаваных краінах. Калі 
той ці іншы чыноўнік будзе ведаць, што яго кар’ера 
залежыць ад людзей, то з улікам іх інтарэсаў ён і будзе 
дзейнічаць. Вядома ж, у межах заканадаўства.

С е  ЛЯ ЕВІЧ  а .

ПРАПАНОВА

Памятаю расказ на ста-
ронках “Народнай Волі” 
адной беларускай дзяўчыны, 
якая жыве за мяжой і працуе 
ў шпіталі. Аказваецца, у той 
еўрапейскай краіне зусім не 
так, як у нас, падаюць статы-
стыку аб захворванні людзей 
на каранавірус. Кожны дзень 
па тэлебачанні транслююцца 
звесткі па кожным рэгіёне, 
кожным горадзе. Па-першае, 
ніхто не хавае рэальных 
лічбаў, а па-другое, такая 
падрабязная інфармацыя дае 
ўяўленне, дзе небяспека зара-
жэння большая, а дзе мен-
шая. Чалавек выбірае, куды 
можна ехаць для вырашэння 
тых ці іншых праблем, а куды 
лепш не трапляць, паколькі 
там бушуе пандэмія.

Я лічу, вопыт замеж-
ных калег павінны пера-
няць беларускія медыкі. 
Інфармацыя нашага 
Міністэрства аховы здароўя 
настолькі куцая, што нель-
га зразумець, якая сітуацыя 

з каранавірусам, скажам, у 
Брэсце ці Віцебску, Гомелі 
альбо Магілёве, не кажучы 
ўжо пра раённыя цэнтры, 
вёскі. Ёсць усе падставы 
думаць, што наогул падаец-
ца фальшывая статыстыка. 
Глядзіце, вось ужо като-
ры тыдзень паведамляец-
ца, што ад эпідэміі ў нас 
памірае ў суткі 8–9 чала-
век. Ну не можа быць такой 
стабільнасці на працягу 
доўгага перыяду! Калі б 
інфармацыя прадстаўлялася 
па рэгіёнах, вялікіх і малых 
гарадах, то, верагодна, карціна 
была б зусім іншая.

Можна сцвярджаць, ашу-
канства ідзе на дзяржаўным 
узроўні. Такім чынам пра-
блема, а дакладней – небя-
спечная хвароба, заганяец-
ца ўсё глыбей і глыбей. І не 
трэба Лукашэнку ездзіць па 
бальніцах, лепш кажыце люд-
зям праўду, а не займайцеся 
хлуснёй.

Р на АЙ.

Шаноўныя чытачы 
“Народнай Волі”!

Прапаную вам засвоіць 
беларускую народную трады-
цыю – выраб выцінанак.

Калі хто не ведае, што 
гэта такое, скажу: выцінанка 
– гэта лекалы, зробленыя 
ў лепшых традыцыях бела-
рускага народнага мастацт-
ва. На Беларусі яно вядзе 
свой пачатак ад ХVI стагод-
дзя, калі маленькія ажурныя 
выразкі з паперы “кустоддзі” 
падкладаліся пад сургучо-
вую пячатку дзяржаўных 
дакументаў Вялікага Княства 
Літоўскага. Выразкі з папе-
ры былі ўпрыгажэннем 
альбомаў шляхцянак, 
неад’емнай часткай вяселля 
беларускіх яўрэяў, дэкорам 
сялянскага жытла і забаўкай 
для дзяцей.

Выразанне выцінанак 
спрыяе святочнаму настрою. 
Рабіць гэта можна сам-
насам, разам з дзеткамі аль-
бо вялікай кампаніяй – гэта 

заўжды цікава і захапляльна! 
Вось якія ўпрыгажэнні мож-
на зрабіць сваімі рукамі і без 
асаблівых расходаў.

С  А Н   
а с а  нан .

P.S. Калі каму спатрэ-
біцца кансультацыя, 
тэлефануйце па нума-
рах: (+375-29) 724-54-56, 
(+375-29) 624-54-56.

А ТУАЛЬНЫ дЫЯЛОГ

– Алег Анатольевіч, беларуская 
мірная рэвалюцыя зацягнулася на 
няпэўны час. На парозе надыходзячага 
Новага года як бы вы схарактарызавалі 
той, які сыходзіць?

– Пачну з таго, што 2020 год для 
мяне адназначна гістарычны, гэткі ж 
значны, як 1918-ы, калі была абвешчана 
Беларуская Народная Рэспубліка. Самае 
галоўнае – мы сёлета змаглі захаваць 
незалежнасць Беларусі. Успомнім, як у 
канцы 2019 – пачатку 2020-га Масква 
падсоўвала Беларусі 31-ю дарожную кар-
ту, плануючы анексію на поўным сур’ёзе. 
Але потым Пуцін прыдумаў беларускую 
рэвалюцыю, і я яму за гэта ўдзячны. 

– Прычым тут Пуцін? У Беларусі 
паўстаў народ, пратэстуючы супраць 
сфальсіфікаваных выбараў.

– Чакайце-чакайце, давайце зірнём на 
падзеі па парадку. Ніякай 31-й карты 
Лукашэнка не падпісаў. Мала таго, ён 
настолькі пасябраваў з ЗША, што да нас 
прыязджаў дзяржсакратар Майк Пампеа, 
і мы атрымалі ад амерыканцаў два тан-
керы нафты. Масква глядзела на гэта, 
сціснуўшы зубы. Далей – з-за пандэміі 
Крэмль адмовіўся ад юбілейнага парада на 
9 Мая, а Беларусь – у піку Маскве – парад 
правяла. І Пуцін вырашыў адпомсціць 
Лукашэнку на выбарах. Парад прайшоў 
9 мая, а ўжо 10-га з’явіліся Цапкала і 
Бабарыка – як магчымыя кандыдаты 
на прэзідэнцкіх выбарах. Крэмль такім 
чынам вырашыў напалохаць кіраўніка  
Беларусі. А ён не напалохаўся, аднаго не 
зарэгістраваў, другога пасадзіў. І пайш-
ло-паехала… А калі ЦВК зарэгістравала 
Ціханоўскую, пачаліся, як кажуць у Расіі, 
“неуправляемые процессы”.

– Зноў жа галоўнай рухальнай сілай 
тых “працэсаў” быў беларускі народ –  
сотні тысяч на вуліцах.

– Прычым шмат моладзі, і гэта важна 
падкрэсліць. Прыйшло новае пакален-
не, якое цалкам вырасла ў незалежнай 
Беларусі. Для пакалення 25 гадоў патрэб-
на. Прыйшла моладзь, якая ведала і пра 
бел-чырвона-белы сцяг, і пра Пагоню, 
і гісторыю ВКЛ (за што Лукашэнку 
Салаўёў і іншыя расійскія прапаганды-
сты ўвесь час крытыкавалі). І моладзь 
такую яўку зрабіла на выбарах, што сар-
вала ўсе планы ўлады. І – выйшла адстой-
ваць свае галасы, выцягнуўшы на вуліцы 
і папярэднія пакаленні. У выніку ў 2020 
годзе беларусы паказалі ўсяму свету, 
што ў цэнтры Еўропы нарадзілася новая 
нацыя. І жанчына, хатняя гаспадыня, 
якая смажыла катлеты, за паўгода стала 
суперпалітыкам! Яе прымаюць першыя 
асобы еўрапейскіх дзяржаў, рыхтуецца 
візіт у ЗША... 

– У той жа час у краіне небывалыя 
раней па маштабах рэпрэсіі, і ў лозунгу 
“Верым! Можам! Пераможам!” трэцяе 
слова загучала ўжо не так упэўнена.

– Мы павінны перамагчы вясной. 
Па-першае, стане цяплей, па-другое, ёсць 
сур’ёзныя прагнозы, што Пуцін сыдзе 
з-за хваробы.

– Ага, надвое бабка варажыла – ці 
памрэ, ці будзе жыва.

– Я не кажу, што памрэ. Сыдзе. На гэта 
паказваюць і выкрыванні Навальнага. 
Хутка Крамлю стане не да Беларусі. 
А не дасць ён грошай Лукашэнку – і 
ўсё. Самалёт у Абу-Дабі ці Кітай стаіць 
падрыхтаваны...

– Не варта забываць, што ў Беларусі 
фактычна два бюджэты. І з другога, 
сфарміраванага Кіраўніцтвам справамі 
прэзідэнта, якое распараджаецца 
велізарнай нерухомасцю, яшчэ доўга 

можна падкормліваць тых жа сілавікоў.
– Вы кепска ведаеце псіхалогію гэтых 

людзей. Са сваёй кішэні траціцца на спра-
вы дзяржаўныя яны не будуць. Не, што ні 
кажыце, у 2020 годзе ўсе зоркі на баку 
Беларусі. Ужо ўвесь свет зразумеў, што 
іголка з яйка, якая можа забіць Кашчэя, 
знаходзіцца ў Мінску. Незалежная 
Беларусь можа стаць апошнім цвіком 
у труну Расійскай імперыі. А вось калі 
Расія паднатужыцца і з’есць Беларусь, 
то на гэтым не спыніцца, дойдзе і да 
Варшавы, і да Берліна. Як любяць 
паўтараць крамлёўскія прапагандысты, 
“можем повторить”.

– Відавочна, што 2020 год стаў годам 
расчаравання большасці беларусаў у 
“брацкай Расіі”. Вайна ва Украіне так 
на нас не падзейнічала, як падтрымка 
Масквой нелегітымнай беларускай ула-
ды. Як кажуць, няма ліха без дабра.

– Дык так і ёсць. І чым даўжэй 
Лукашэнка ўтрымаецца ва ўладзе, тым 
менш беларусы будуць верыць “расійскім 
братам”. Ну дапусцім, ён пратрымаец-
ца яшчэ год. І тады выбары ў Беларусі 
прыхільнікі Расіі не выйграюць. Ужо сён-
ня выпусці Бабарыку – не вядома, якія 
ў яго шанцы. З’явіліся новыя фігуры. І 
яшчэ з’явяцца. Не горшыя. І яны, стаўшы 
пад бел-чырвона-белы сцяг, я ўпэўнены, 
загавораць па-беларуску.

– З бел-чырвона-белым улада працяг-
вае апантана змагацца. Ці спрацоўвае 
ў сённяшняй Беларусі старая, прыду-
маная яшчэ ў ЦК КПБ, устаноўка пра 
“фашысцкі сцяг”, якая цяпер гучыць з 
усіх дзяржаўных рупараў?

– Думаю, што ўжо не спрацоўвае. 
Хлусня сёння лёгка выкрываецца. Бел-
чырвона-белы сцяг пры немцах быў прыз-
наны толькі ў цэнтральнай Беларусі, і то 
толькі восенню 1942 года. А, скажам, у маім 
родным Магілёве ён быў забаронены. Не 
быў дазволены ён і ў Беластоку ці ў Гродне, 
дзе былі выпадкі, калі за беларускі сцяг 
людзі траплялі ў гестапа. А вось у Заходняй 
Беларусі КПЗБ хадзіла пад бел-чырвона-
белым сцягам, і камсамольцы хадзілі.

– А самы вядомы заходнебеларускі 
паэт-камуніст Максім Танк нават 

вершы пісаў такія: “Пад сцягам бел-
чырвона-белым / чакае перамога нас!”

– Гэты сцяг выкарыстоўвалі і роз-
ныя арганізацыі, дазволеныя палякамі, 
напрыклад, Таварыства беларускай 
школы. Так што ніякія фашысты яго не 
заплямілі. А вось пад расійскім трыка-
лорам цэлая армія Уласава ваявала. І, 
нягледзячы на гэта, ён сёння лунае над 
Крамлём. Ведаеце, калі я бачу чырвона-
зялёны сцяг над аўтазакам, дык радую-
ся. Горшай антырэкламы не прыдума-
еш. Таму першым указам новы прэзідэнт 
Беларусі (хто б ён ні быў) верне бел-
чырвона-белы сцяг, які ўжо стаў агуль-
нанацыянальным. Неяк, яшчэ гадоў 
пяць таму, я зайшоў у офіс да знаёмага 
прадпрымальніка. Ён падводзіць мяне да 
партрэта Лукашэнкі на сцяне, перавароч-
вае, а там – сцяг і Пагоня…

– Фіга ў кішэні – наш улюбёны 
спосаб змагання. Прыгадваецца, што 
і ў 1991 годзе на Доме ўрада Пагоню 
пачапілі зверху на бээсэсэраўскі герб. 
На ўсякі выпадак…

– Гэта была якраз мая дэпутац-
кая прапанова – не збіваць савецкі 
герб, а закрыць яго Пагоняй. Каб збіць 
яго, трэба было два паверхі ламаць! А 
Дом урада – помнік архітэктуры эпохі 
канструктывізму.

– Памятаю, людзі ўсё ж абураліся, 
што Пагоню начапілі на стары герб.

– Ведаеце, усё ж нельга ламаць спад-
чыну. Бальшавікі пачыналі з таго, што 
зламалі помнікі ўсім царам і паставілі свае. 
А Еўропа не ламала помнікаў сваім кара-
лям. Герб БССР на франтоне Дома ўрада 
– не проста гіпсавая цацка, ён стаіць на 
дзяржаўным уліку. Тады Кебіч да апош-
няга цягнуў, то грошай не было, то брон-
зы… Дарэчы, калі ў Мінск у 1941 годзе 
прыйшлі немцы, яны таксама не змаглі 
зняць сімвал БССР. Бо архітэктар Лангбард 
так спраектаваў будынак, што герб на ім – 
архітэктурная дэталь. Там маналіт.

– Пры сучасных тэхналогіях і 
маналіт лёгка зразаецца.

– Зрэзаць можна, але я і сёння 
супраць гэтага. Дом урада – гэта помнік, 
а помнікі трэба захоўваць. Як гісторык 

я лічу так: добра, што лукашэнкаўская 
ўлада замест нашых сімвалаў прыдумала 
свае. Яна з імі і адыдзе ў нябыт. Вось 
мне ўспамінаецца, калі мы ў Вярхоўным 
Савеце ў 1995 годзе аб’явілі галадоўку, 
нас збівалі сілавікі ў форме з Пагоняй. І 
гэта было асабліва балюча…

– Тут я з вамі згодны, не падзяляю-
чы вашага аптымізму наконт спрыян-
ня зорак. Падстаў для песімізму куды 
больш: артысты з Тэатра оперы і бале-
та працуюць у Літве, Купалаўскі тэатр 
разгромлены, да гэтай пары працягва-
юць звальняць выдатных спецыялістаў 
ва ўсіх сферах… Хіба гэта не адкіне 
Беларусь назад?

– Гэта, наадварот, нас умацуе. Ну, 
паспяваюць нашы спевакі ў Літве. Пасля 
перамогі зноў будуць тут спяваць. І 
пра купалаўцаў не варта перажываць. 
Іх жа, дзякуй Богу, не расстралялі, як 
іхніх дзядоў у 1937-м у Курапатах. Нават 
не пасадзілі. Дзе купалаўцы сёння? На 
«Белсаце». І там такое паказваюць – для 
мільённай аўдыторыі! У тэатры ім нічога 
падобнага не дазволілі б. Так што вялікай 
трагедыі я тут не бачу. Наадварот, нам 
зайздросцяць нашы суседзі. Вось я ўчора 
на тэлеканале “Дождж” глядзеў інтэрв’ю 
з вядомым расійскім рэжысёрам. І ён 
сказаў: “Пасля выкрыццяў Навальнага 
ў нас павінны сотні тысяч на вуліцы 
выйсці, як выйшлі ў Беларусі. А выйшаў 
я адзін. Куды пáдае рускі народ?” Гэта 
самая лепшая адзнака нам, беларусам.

– Пасля амаль пяцімесячных 
пратэстаў гучаць заклікі, што трэ-
ба мяняць тактыку пратэстаў, маўляў, 
хопіць ужо ісці з узнятымі рукамі ў 
аўтазакі. А вы як лічыце?

– Мы павінны дзейнічаць, як палякі 
пасля задушэння Паўстання 1863 года, 
якія ўсімі магчымымі спосабамі развівалі 
пальшчызну. А мы павінны развіваць 
беларушчыну. Ствараць розныя суполкі, 
чытаць асветніцкія лекцыі, як гэта 
робіць, скажам, Ганна Севярынец. Бо на 
сёння адзіны наш недахоп у тым, што 
ў аўтазаках і турмах беларуская мова 
амаль не гучыць. А калі гучыць, то за яе 
яшчэ больш б’юць. А трэба, каб на судах 

усе патрабавалі працэсаў на беларускай 
мове. Гэта выглядала б лагічна. Бо што 
людзі падчас шэсцяў крычаць? “Жыве 
Беларусь!” Усе крычалкі пераважна 
беларускамоўныя. Без мовы мы невядома 
хто, а з мовай – народ. І гэта разумее ўсё 
большая колькасць людзей.

– Мне падабаецца тут пазіцыя 
каталіцкага касцёла. Як любіць 
паўтараць ксёндз Уладзіслаў Завальнюк: 
“Той, хто не шануе роднай мовы, чыніць 
смяротны грэх”. Таму, відаць, рэпрэсіі і 
каталіцкіх святароў закранулі.

– Тут мы мусім з удзячнасцю згадаць 
Папу Яна Паўла ІІ, які дэкрэтам загадаў 
па-беларуску маліцца. Яму ў Беларусі 
трэба помнікі паўсюль ставіць. Добра, 
што мітрапаліт Кандрусевіч змог вяр-
нуцца да сваёй паствы. Я спадзяюся, што 
папа Францішак не толькі не прыме яго 
прашэнне аб адстаўцы, а зробіць карды-
налам. Дай Божа! Тадэвуш Кандрусевіч, 
на маю думку, варты гэтага звання.

– Магчыма, у бліжэйшыя месяцы 
нас чакае гэтак званы ўсебеларускі 
сход, на які ў нашай няпростай сітуацыі 
дзейная ўлада глядзіць як на збавенне. 
Але абсалютна незразумела, як з яго 
дапамогай улада хоча легітымізавацца.

– Я не веру, што гэты сход увогуле 
адбудзецца. Хоць у ім, думаю, зацікаўлена 
тая ж Масква. Бо, калі нічога не прад-
прымаць, праз год пройдуць нармальныя 
выбары, і тады Крамлю няма чаго тут 
рабіць. Мяне цешыць хіба тое, што ў Расіі 
сваіх праблем хапае, ёй не да нас будзе. 
Як, дарэчы, было ў 1918 годзе. Калі б 
бальшавікі не падарылі Беларусь немцам, 
не ўзнікла б БНР, і мы сёння існавалі б у 
складзе Расіі, як, напрыклад, Карэлія.

– Вы кажаце: Расіі не да нас. Яшчэ 
як да нас. Згадайце нядаўна падпісаную 
дамову з “Росгвардией”, якая 
атрымлівае законнае права дзейнічаць 
і на тэрыторыі Беларусі.

– Чым больш на нашых вуліцах будзе 
расійскіх сілавікоў, тым большыя будуць 
антырасійскія настроі. Адна справа, калі 
свой Васька цябе б’е, а другая – калі 
расіянін. Яшчэ раз паўтару сваю думку: 
чым больш пратрымаецца гэты рэжым, 
тым больш мы выйграем.

– Вы працягваеце займацца наву-
кай. Чым 2020 год быў плённым для вас 
як навукоўца?

– Нарэшце выйшла ў свет кніга 
“Эвалюцыя будаўнічых матэрыялаў і 
тэхнікі манументальнага дойлідства 
Беларусі ХІ–ХVІІІ стагоддзяў” – вынік маёй 
навуковай дзейнасці за сорак гадоў. Справа 
ў тым, што пад старасць я паступіў у дакта-
рантуру, магчыма, буду абараняць дысер-
тацыю. Калі ўлада зменіцца.

– Дык які беларускі будаўнічы матэ-
рыял самы трывалы?

– Камень. У нас ёсць такія ўнікальныя 
пароды, як граніт і гнейс. Іх можна паба-
чыць у сценах Каложскай царквы, якой 
больш за 800 гадоў. Гісторыя белару-
скай цэглы, дахоўкі, кафлі – усё ёсць у 
маёй кнізе. Я гэта ўсё сабраў, каб пака-
заць, што ўжо з ХІІІ стагоддзя мы былі 
інтэграванай часткай Заходняй Еўропы, у 
нас працавалі самыя знакамітыя дойліды. 
У Еўропу мы і вернемся. Памятаеце 
рэферэндум 1991 года? Толькі мільён 
чалавек быў за незалежнасць, а шэсць 
выступалі за захаванне СССР. Прайшло 
26 гадоў, і сёння за незалежнасць – усе. 
Нават ябацькі на сваіх мітынгах крычаць: 
“За Беларусь!” Так што 2020 год у гэтым 
плане стаўся вызначальным. З чым я ўсіх 
беларусаў і віншую!

ась С О ЛА.

Алег ТРУСА :
«Мы павінны перамагчы вясной…»

ым застанецца стары год у памяці народнай   калі страціць актуальнасць лозунг “Верым! Можам! Пераможам!”   
Пра г та напяр дадні навагодніх свят мы пагутарылі з гісторыкам і грамадскім дзеячам Алегам АВ М.
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Василий Л НДИК В

 Е УАРЫТА  В ГЕР АНИИ

(Окончание. Начало в №№89–101.)
Не было шансов, по мнению очень 

многих, и у генерал-полковника, быв-
шего министра обороны Козловского. 
Электорат не проголосовал бы за гене-
рала только потому, что он человек 
военный. Как любил говорить мой друг 
Г.В.Тереня, из генерала такой же демо-
крат, как из еврея – оленевод. Никто 
не сомневался в проигрыше З.Позняка, 
С.Гайдукевича и С.Калякина. Вместе с 
тем всеми уважался выбор этих людей. В 
конце концов, преобладало мнение, что 
пятеро кандидатов (Домаш, Гончарик, 
Чигирь, Козловский, Калякин) из своей 
среды выберут человека, который был 
бы назван единым от демократической 
оппозиции. Сделать это самостоятель-
но они не сумели, хотя мы, собственно 
говоря, вся верхушка оппозиции, при-
лагали усилия, чтобы они определились 
самостоятельно. Думаю, мы требовали 
от людей невозможного.

Как-то летом заявил о своих пре-
тензиях на высший пост в стра-
не М.А.Маринич – посол Беларуси в 
Латвии, Эстонии и Финляндии, ранее 
работавший председателем Минского 
горисполкома и министром внешнеэко-
номических связей. Мне позвонил его 
доверенный человек, и я встретился с 
Михаилом Афанасьевичем. Уже шла 
кампания по сбору подписей. Маринич 
попросил поддержки. Я помнил его еще 
со времен работы его председателем 
Минского горисполкома, потом часто 
сталкивались во время его работы заме-
стителем, а затем министром внешнеэко-
номических связей республики. Я знал 
его как очень хорошего, порядочного, 
делового и высококвалифицированного 
человека. Понимал, что его кандидату-
ра вполне могла бы стать приемлемой 
для большинства демократических сил. 
Понимал, что он очень поздно вклю-
чился в избирательную кампанию и тем 
самым значительно уменьшил свои шан-
сы. Я ему сказал об этом. Сказал также, 
что сделаю все возможное, чтобы убе-
дить коллег из оппозиции считать его 
демократическим кандидатом и оказы-
вать ему всяческую поддержку.

Где-то за месяц до выдвижения 
Маринича мне поступило предложение 
от советника президента К. выдвинуть 
свою кандидатуру на президентские 
выборы. К. мне сказал: «Группа долж-
ностных лиц государства считает, что 
у людей, заявивших свои кандидатуры 
на президентский пост, нет шансов, но 
он есть у вас, Василий Михайлович, как 

у успешного в прошлом хозяйствен-
ника, человека, создавшего одну из 
сильных партий страны. У вас всегда 
получалось все, если вы за что-нибудь 
брались». Вначале разговор состоялся 
в кабинете проректора нархоза, ныне 
покойного Н.Е.Зайца в присутствии 
С.А.Богданкевича. От предложения я 
отказался, мотивируя это тем, что уже 
поздно. Осталось мало времени для рас-
крутки. Затем состоялась встреча с К. 
у него на даче. Он предложил еще раз 
подумать, гарантировал полную финан-
совую поддержку. Договорились встре-
титься уже вместе с Богданкевичем и 
Гончариком, с которым мы по плану 
предлагающей стороны должны были 
идти в паре. На опушке леса недалеко от 
дачи К., где мы встретились, прослушать 
нас было невозможно, так как дорога к 
лесу шла через поле и все хорошо про-
сматривалось. Помню, что К., входив-
ший в предвыборный штаб Лукашенко, 
верил, что последний научится управ-
лять государством. Это он говорил сразу 
после избрания Лукашенко президен-
том. Сейчас же сказал с разочарованием, 
что у нас президент необучаем, его нуж-
но менять, иначе рано или поздно страна 
дорого заплатит. Соблюдая конспира-
цию, еще раз все обсудили. Здесь за рюм-
кой водки я, в очередной раз взвесив все 
«за» и «против», отказался от предло-
жения, как я понял, очень влиятельных 
в государстве людей. Я считал, что мой 
характер не позволит быть успешным 
руководителем страны. Затем в качестве 
кандидата появился Маринич. Думаю, 
нас уговаривали одновременно, возмож-
но, те же люди. Так что думали, кто же 
станет президентом страны, не только 
партии, ГК «Выбор-2001», общественное 
объединение «Земля и воля», но и люди 

из управленческой элиты страны, кото-
рые не видели другого выбора, кроме 
смены президента. По-другому и быть 
не могло, так как экономика уверенно 
пикировала вниз. Волюнтаризм, безза-
коние, постоянная ложь надоели мно-
гим. Перспективы на улучшение никто 
не видел. Состояние экономики в тот 
период показано в моей статье, опубли-
кованной в «Народной Воле» 9 августа 
2001 года «Это нам надо?».

Это нам надо?
В канун президентских выборов офи-

циальная пропаганда без устали повто-
ряет о небывалых успехах в экономи-
ке. И чего мы только не достигли под 
«мудрым руководством» нелегитимного 
президента: объемов производства, сопо-
ставимых с 1990 годом, уровня жизни, 
лучшего чем где-либо, успехов в двусто-
ронних отношениях с Китаем, Ираком 
и другими далекими от нас странами. 
А забота о народе какая! Каждый день 
по телевизору об этом бубнят. А что 
на самом деле? На самом деле картина 
прямо противоположная.

Что касается роста производства, 
то в 1994 году, когда власть была под-
нята из «грязи» «специалистами» по 
запуску заводов, в стране производилось 
больше:

грузовых автомобилей – в 1,7 раза,
пиломатериалов – в 1,6 раза,
тракторов – в 1,9 раза,
электроэнергии – в 1,2 раза,
кирпича строительного – в 1,8 раза,
мяса – в 1,9 раза и т.д.
Поголовье крупного рогатого скота 

сократилось за прошедшее время в 1,4 
раза, свиней – в 1,3 раза. Сокращается 
поголовье и в текущем году.

Поголовье скота по состоянию на 1 января (тыс. голов)
Наименование 1991 1994 1997 1998 1999 2000 2001
Крупный рогатый скот 6200 5037 4061 4028 3944 3610 3538
в том числе:
коровы 1699 1479 1315 1289 1271 1249 1242
свиньи 3545 2658 2220 2257 2329 2177 2090

По сравнению с 1994 годом число тракторов, грузовых автомобилей, зерноуборочных комбайнов уменьшилось на селе в 1,5 
раза, картофелеуборочных и льноуборочных комбайнов – в 2,2 раза, плугов – в 1,7 раза, сеялок – в 1,9 раза, свеклоуборочных ком-
байнов – в 2,3 раза.

Техническая оснащенность сельского хозяйства на январь 2001 года (тыс. штук)
Наименование 1991 1994 1998 1999 2000 2001
Тракторы 135,1 123,1 95,8 92,6 86,7 80,4
Грузовые автомобили 84,7 70,4 56,1 53,6 50,4 46,6
Зерновые комбайны 30,4 25,5 20,3 19,4 18,3 17,1
Кормоуборочные комбайны 10,5 10,0 8,2 8,0 7,6 7,2
Картофелеуборочные комбайны 9,2 8,4 5,8 5,2 4,5 3,8
Свеклоуборочные комбайны 1,9 1,8 1,2 1,0 0,9 0,8
Льноуборочные комбайны 4,75 4,0 2,5 2,3 2,1 1,8
Плуги 41,6 35,8 25,8 24,4 22,6 20,5

Производство зерна (тыс. т)
Наименование 1990 1993 1994 1995 1996 1997 1999 2000
Зерно 7035 7508 6095 5502 5791 6420 3254 4856
Статистические данные по животноводству
Реализация (тыс.т живого веса) 1990 1993 1994 1995 1996 1997 1999 2000
Скот и птица 1758 1242 1138 995 937 941 696 619

Прямо мор какой-то напал на про-
мышленность и сельское хозяйство. 
Перестали обновляться основные фон-
ды заводов и фабрик (станки, обору-
дование, здания и сооружения). Износ 
станков и оборудования достигает 90%. 
Только за 2000 год обеспеченность 
оборотными средствами предприятий 
уменьшилась на треть. 27% от общего 
числа предприятий вообще проели свои 
оборотные средства. По сравнению с 
началом этого года долги предприятий 
увеличились на 25%. В промышленности 
они равны 2,5 – месячного объема про-
изводства.

Резко возросло число убыточных 
предприятий в целом по народному 
хозяйству. Если в 1999 году таких было 
16,9% от общего числа, то в 2000 году – 
23,4%, а на 1 июня 2001 года – 38,2%.

Важнейшей причиной такого поло-
жения является рост налоговой нагруз-
ки на предприятия. Приводим данные 

финансового директора Минского трак-
торного завода г-на А.Бойко, опубли-
кованные ранее в средствах массовой 
информации.

Из этой таблицы видно, что нало-
говая нагрузка по отношению к объему 
реализованной продукции выросла в 1,4 
раза, а по отношению к выплачиваемой 
зарплате – в 2,2 раза. В текущем году 
положение предприятий значительно 
усугубилось. Предприятия не в состоя-
нии выдержать налоговую нагрузку, даже 
проедая основные и оборотные средства, 

выплачивая мизерную зарплату. В ито-
ге только за 6 месяцев текущего года 
задолженность по налогам возросла в 
2,4 раза. На 24,2% возросли долги пред-

приятий за энергоресурсы. Просроченная 
и пролонгированная задолженность по 
кредитам банков возросла за январь–
май на 32,7%. У большинства предпри-
ятий не хватает собственных средств 
на выплату заработной платы, у многих 
исчерпаны и кредитные возможности на 
эти цели.

(Окончание на 6-й стр.)

1995 1996 1997 1998 1999 2000

Сумма налогов и т.п. плате-
жей в % от реализованной 
продукции

23,0 15,9 18,9 18,6 23,9 31,9

Сумма выплаченных нало-
гов и т.п. платежей в бюд-
жет и внебюджетные фон-
ды в сравнении с суммой 
выплаченной зарплаты

174,8 184,4 211,2 210,2 324,3 376,4

Вакцинируют всех!
Министр здравоохранения ермании н  ан пообещал предложить прививку от коронавируса всем 

жителям страны с середины 2 2  года.

Вакцинация будет бесплат-
ной и добровольной, подчер-
кнул Шпан.

Сначала прививки в стране 

решено делать людям в возрас-
те от 80 лет и тем, кто живет и 
работает в домах для людей 
преклонного возраста. Также в 

первую очередь вакцинируют 
медицинский персонал в отде-
лениях неотложной помощи и 
интенсивной терапии. Только 

после вакцинации этих 
категорий людей начнется 
постепенный охват других 
групп населения. Сначала 
вакцины от коронавируса 
будут вводиться в специаль-
ных центрах, позже они ста-
нут доступны в кабинетах 
врачей.

Глава немецкого 
Минздрава подчеркнул, что 
центры вакцинации и их 
персонал уже готовы начать 
работать. Впрочем, Шпан 
отметил, что начало этой 
кампании еще не означает 
победу над коронавирусом. 
«Нам понадобится много 
терпения, чтобы побороть 
эту пандемию», – сказал 
министр.

Кстати, первой привив-
ку сделали 101-летней Эдит 
Квойзалла, которая живет в 
доме для пожилых людей в 
городе Хальберштадт.

Министр здравоохранения  
обошел Ангелу Меркель по популярности
езультаты опроса о популярности политиков в ермании показали неожиданные результаты. Министр 

здравоохранения  н  ан на  обошел канцлера ермании нг лу р л  по популярности, 
сообщает . прос, в котором приняли участие 5 5 человек, проводился институтом исследования 

общественного мнения  для   .
Более половины респон-

дентов, а именно 52%, выра-
зили надежду, что Шпан в 
следующем году будет иметь 
«максимально возможное 
влияние» в политике. Ангела 
Меркель в 2019 году лидиро-
вала по результатам опроса. 
На этот раз всего один про-
цент отодвинул ее на вторую 
строчку рейтинга популяр-
ности у жителей Германии. 
Хотя отмечено, что ее попу-
лярность не упала, а даже 
выросла на 11% по сравнению 
с прошлогодним рейтингом.

Издание отмечает, что 
больше всего Шпан нравит-
ся женщинам-избирателям, в 
то время как лишь 38% муж-

чин видят его лидирующим в 
политике в приближающемся 
2021 году. Стоит отметить, 

что в прошлом году в опросе 
о популярности Шпан набрал 
лишь 28%.

Возможно, что так на мне-
ние жителей Германии повлияла 
пандемия коронавируса. Меры 
по борьбе с коронавирусом, про-
двигаемые Йенсом Шпаном, не 
остались незамеченными среди 
немцев. Они считают, что он 
достаточно эффективно работа-
ет с начала пандемии.

Всего в опросном лист-
ке были фамилии 18 поли-
тиков. В топ-5 по популяр-
ности после Йенса Шпана 
и Ангелы Меркель вошли: 
премьер-министр Баварии 
Маркус Зёдер с 50%, гла-
ва Министерства финансов 
Олаф Шольц с 47% и министр 
иностранных дел Хайко Маас 
с 40%.

Поток мигрантов 
уменьшился на треть

За первые девять месяцев 2 2  года в ермании было подано на 3  меньше (а в целом по  –  
на 32,6  меньше) прошений об предоставлении убежища, чем за тот же период 2  года.

В период с января до кон-
ца ноября в ФРГ были заре-
гистрированы 93.710 хода-
тайств о предоставлении 
убежища, сообщили издания 
медиагруппы Funke со ссыл-
кой на европейское статисти-

ческое ведомство Eurostat в 
Люксембурге.

В то же время Германия 
по-прежнему остается глав-
ной целью прибывающих в 
Евросоюз мигрантов: в пер-
вые девять месяцев уходяще-

го года в стране зарегистри-
рованы 24,3% первичных 
прошений о предоставлении 
убежища. На втором месте 
Испания – 22,8%, на третьем 
Франция – 19%.

Таким образом, на эти 

три страны приходится две 
трети всех первичных про-
шений о предоставлении убе-
жища в ЕС. Наименьшее их 
количество зарегистрирова-
но в Венгрии – там убежища 
попросили всего 70 человек.

Вино, глинтвейн, игристое? 
то немцы будут пить на праздники во время локдауна

Пандемия и два локдауна не отби-
ли у немцев желания поднимать бокалы 
с их самым любимым игристым вином 
Rotkäppchen. «Всё то, что не было выпи-
то в общепите и во время отпуска, 
было выпито дома», – подводит пред-
варительные итоги 2020 года Кристоф 
Квайссер, генеральный директор вино-
дельческой компании Rotkäppchen-
Mumm Sektkellereien.

На праздничных столах  
в Германии будет стоять 

«Красная Шапочка»
Она была и остается бесспорным 

лидером немецкого рынка игристого 
вина. В 2019 году каждая вторая продан-
ная в Германии бутылка с этим празд-
ничным напитком была выпущена вин-
заводами компании Rotkäppchen-Mumm 
Sektkellereien. «Этого же мы ожидаем 
и по результатам 2020 года», – сказал 
Кристоф Квайссер в интервью информа-
ционному агентству dpa.

Вторым по популярности игристым 
вином в Германии после Rotkäppchen 
является испанское Freixenet.

Продажи в супермаркетах, специ-
ализированных винных магазинах и через 
интернет полностью компенсировали те 
потери, которые компания понесла в сфе-
ре общепита. Там оборот сократился в год 
пандемии наполовину из-за карантинных 
мер, в ходе которых рестораны и кафе 
неделями оставались закрытыми. Они не 
работали во время рождественских празд-
ников, не будут работать и на Новый год, 
однако главу фирмы это не смущает.

Оптимизм Кристофу Квайссеру вну-
шает то, что «никогда еще такое коли-
чество людей не оставалось в Германии 
дома, чтобы праздновать в узком кругу». 
В этой ситуации, уверен он, люди сохра-
нят верность полюбившимся брендам: 
в разгар кризиса, по его словам, не до 

экспериментов. Так что у компании есть 
все шансы вновь, как и в 2019 году, вый-
ти на годовую выручку приблизительно 
в 1,1 миллиард евро. И это при том, 
что бутылка игристого вина Rotkäppchen 
стоит сейчас в Германии меньше 4 евро.

С особой гордостью глава фирмы 
Rotkäppchen-Mumm Sektkellereien гово-
рит о том, что в уходящем году ее пред-
приятия ни на один день не прерывали 
работу и не переходили на режим непол-
ного рабочего времени. В компании тру-
дятся примерно 950 человек, большин-
ство – на головном заводе во Фрайбурге 
в восточногерманском винодельческом 
регионе Зале-Унструт.

Немецкое вино: заметный рост 
продаж в условиях локдауна

В этом году, судя по всему, доля 
немецких вин на праздничных столах в 
Рождество и Новый год будет заметно 
выше, чем в предыдущие годы. «Во время 
пандемии потребители, похоже, решили 
проявить солидарность с отечественны-
ми виноделами», – констатирует Франк 
Шульц, пресс-секретарь Немецкого 
института вина.

Если этот тренд подтвердится и по 
итогам 4-го квартала, о чем уже сей-
час можно говорить с высокой долей 
вероятности, то 2020 год окажется особо 
доходным для немецких виноделов. Тем 
не менее лидерство на немецком рын-
ке сохранят итальянские вина, включая 
игристое просекко. Но это и не уди-
вительно, ведь объемы производства в 
Италии примерно в пять раз выше, чем 
в Германии. Так что на праздничных сто-
лах немцев преобладают вина из Италии, 
а также Франции и Испании.

Глинтвейн в Германии любит 
лишь 40 процентов взрослого 

населения
Продажи типично немецкого алко-

гольного напитка рождественской поры 
в этом году значительно упали, ведь это 
теплое красное (а в последнее время все 
чаще и белое) вино по традиции особенно 
охотно пьют на морозце на рождествен-
ских базарах. А их в этом году из-за лок-
дауна закрыли. Правда, некоторые бары, 
кафе и рестораны одно время торговали 
глинтвейном на вынос, но это приводило 
к такому опасному с точки зрения распро-
странения вируса скоплению людей, что 
власти довольно быстро это прекратили.

Впрочем, пристрастие немцев к 
глинтвейну далеко не столь сильно, как 
принято считать, утверждает инсти-
тут изучения общественного мнения 
Yougov. Выяснилось, что этот напиток 
нравится примерно 40% взрослых жите-
лей Германии при легком преобладании 
мужчин над женщинами, тогда как дру-
гие 40% его не любят, а около 20% назы-
вают свое отношение к нему «средним».

При этом особенно скептически к тра-
диционному немецкому напитку относят-
ся как раз представители старших поколе-
ний: в возрастной категории свыше 55 лет 
его не любят 45% опрошенных.
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И, как следствие, на 3,2% сокра-

тились инвестиции в основной капи-
тал, на 15,9% – ввод жилых домов, на 
7% – закупки продукции животновод-
ства, на 6% – яиц, на 7,3% сократился 
грузооборот предприятий транспор-
та общего пользования, что говорит о 
дальнейшем сокращении объемов про-
изводства, а не об их росте, как пока-
зывает официальная статистика.

Начисленная средняя заработная 
плата в мае составила всего 115,4 тыс. 
рублей (87 долларов США), пенсия в 
июне – 48.422 тыс. рублей (36 долларов 
США). Цены галопируют. Народ нища-
ет. После выборов следует ожидать 
очередного обвала уровня жизни людей.

Если хочешь быть нищим и бес-
правным, голосуй за Лукашенко.

Среди претендентов не было явно-
го фаворита. Продолжались попытки 
сделать из претендентов в кандидаты 
единую команду. Все это продолжа-
лось до окончания сбора подписей. И 
здесь выяснилось, что сдать подпис-
ные листы в необходимом количестве 
смогли только команды В.И.Гончарика, 
С.И.Домаша и провластного кандидата 
С.В.Гайдукевича. Только за три недели 
Домаш под давлением КРДС согласил-
ся снять свою кандидатуру в пользу 
Гончарика. Из президентской гонки 
выбыли:

Павел Козловский – экс-министр 
обороны,

Наталья Машерова – филолог, 
депутат Палаты представителей, дочь 
Петра Машерова,

Евгений Крыжановский – актер, 
юморист,

Михаил Маринич – экс-министр 
внешнеэкономических связей,

Виктор Терещенко – экономист, 
гендиректор Международного инсти-
тута менеджмента,

Михаил Чигирь – экс-премьер-
министр,

Зенон Позняк – председатель 
Консервативно-Христианской партии 
– БНФ, политэмигрант,

Сергей Калякин – председатель 
Партии коммунистов Белорусской,

Юрий Даньков – бизнесмен, владе-
лец «Даньков-клуба»,

Александр Ярошук – председатель 
профсоюза сельхозработников,

Николай Мекеко – вице-президент 
Международной ассоциации защиты 
прав человека,

Леонид Калугин – директор завода 
холодильников «Атлант»,

Леонид Синицин – экс-глава 
Администрации президента.

Почему выбор пал на Гончарика? 
Считалось, что его кандидатура будет 
поддержана номенклатурой, и Россия 
ничего против него не будет иметь. 
Кроме того, это нормальный человек, 
склонный к компромиссам. Надеялись, 
что, будучи человеком в возрасте, он 
изменит Конституцию и ограничит 
полномочия президента. Полная про-
тивоположность действующему пре-
зиденту. Конечно, мы понимали, что 
Домаш более динамичен, но выбор пал 
не на него, думаю, потому что при 
выдвижении он засветился как проте-
же БНФ. Кроме того, побаивались вме-
сто одного диктатора избрать второго. 
Такие опасения были у очень многих. У 
Семена Николаевича в характере дей-
ствительно есть черты, которые давали 
основание так думать. Как бы там ни 
было – выбор пал на В.И.Гончарика.

Комитет «Выбор-2001» закончил 
свою работу после создания «пятерки 
кандидатов», так и не решив задачу най-
ти такую кандидатуру, которая обеспе-
чила бы победу на выборах. Оказалось, 
что это очень даже непросто. Смерть 
Карпенко и исчезновение Гончара, ком-
прометация Чигиря и общепризнанных 
лидеров застала оппозиционные пар-
тии врасплох, показав возможным кан-
дидатам их дальнейшую судьбу. За два 
года до выборов оппозиция не смогла 
выдвинуть из своих рядов новых обще-
национальных лидеров, а люди, которые 
могли бы ими стать, побоялись риско-
вать. И сегодня мне представляется, что 
это и стало главной причиной пораже-
ния на выборах 2001 года. Поздно под-
ключилась к избирательной кампании и 
номенклатура, выдвигавшая Маринича.

Как бы то ни было, фамилия еди-
ного была названа. Основу его коман-
ды составили профсоюзные лидеры 
во главе с Валентиной Полевиковой, 
и, к своему удивлению, мы увидели, 
что у Владимира Ивановича команда 
просто никакая. Мы попали в про-
фсоюзное болото. Команду людей 
под кампанию единого, а предполага-
лось, что это будет Гончарик, готовил 
Василий Леонов. Меня он попросил 
взять на себя организаторскую работу 
по Минску. В нашу группу координа-
торов вошли такие известные люди, 
как А.И.Бухвостов, Г.Ф.Федынич, 
С.А.Антончик и др. После выбытия 

из избирательной гонки нашу груп-
пу возглавил М.А.Маринич. Попытка 
объединить и скоординировать усилия 
бывшей команды Маринича, нашей 
группы с командой Полевиковой 
результатов не принесла. Как-то на 
одном совещании в ответ на нашу 
информацию о предполагаемых дей-
ствиях В.Полевикова заявила, что они 
справляются со всеми проблемами 
сами и что очень важно, чтобы им не 
мешали. Мы самостоятельно заверши-
ли ранее согласованную с В.Леоновым 
программу, переадресовав всех жела-
ющих помочь в Центральный штаб. 
Большинство добровольцев так и не 
смогли найти контакта с Центральным 
штабом. Не удалось интегрировать для 
совместной работы и штабы других 
кандидатов. В результате избиратель-
ная кампания получилась никакая.

Плохо информировалось население 
о предстоящих встречах кандидата в 
президенты. Меня очень удивила встре-
ча В.И.Гончарика в полупустом зале 
Дворца культуры тракторного завода. 
Как могло случиться, что профсоюзный 
комитет завода даже не проинформиро-
вал коллектив о предстоящей встрече? 
Большой оптимизм по поводу предстоя-
щей победы постепенно сменялся песси-
мизмом. Не видно было динамики про-
водимой кампании, не было заметных 
пиар-ходов типа выстрела под Лиозно. 
Подавляющее большинство активных 
лидеров оппозиции были просто отстра-
нены от избирательной кампании.

В штабе Гончарика были уверены в 
победе, по крайней мере они так себя 
позиционировали. И никто им был не 
нужен. Интересно, что было бы в случае 
победы Владимира Ивановича, когда его 
окружение составили бы профсоюзные 
деятели? Убежден, что президентские 
полномочия нужно существенно сокра-
щать, возвращаясь к парламентской 
республике. Иначе всегда будет при-
сутствовать риск отдать страну в руки 
очередной группы не самых способных, 
мягко говоря, людей.

Общество вяло реагировало на 
происходившие события. Ждали 
результатов выборов. После заверше-
ния голосования в штаб Маринича ста-
ли поступать сведения из отдельных 
участков Минска, с которыми были 
установлены контакты. На участках, 
где проживала в основном интелли-
генция, победил В.И.Гончарик, в рабо-
чих районах побеждал А.Г.Лукашенко. 
Становилось ясно, что убедительной 
победы нет. Надеялись на информа-
цию независимых наблюдателей за 
выборами во главе с М.И.Грибом. Но 
их работа в день выборов оказалась 
полностью парализована: в офисах 
начались обыски, были отключены 
городские и мобильные телефоны.

Почему же рабочие в большинстве 
своем проголосовали за Лукашенко, 
несмотря на полный провал в эконо-
мике? Думаю, одной из причин были 
заводы, продолжающие кое-как рабо-
тать благодаря восстанавливающейся 
российской экономике. А проблемы, 
возникающие по вине властей, спи-
сывались на директоров. Люди наде-
ялись, что не потеряют работу. Они 
не знали, что многие из них скоро 
станут безработными, а в 2016 году их 
назовут тунеядцами и введут для них 
специальный налог.

Только через несколько дней после 
анализа материалов независимые 
наблюдатели заявили, что за президен-
та было приписано более 25% голосов 
избирателей. Штаб Гончарика утром 
заявил, что за Владимира Ивановича 
проголосовало 40% избирателей, а 
значит, необходим второй тур голо-
сования. Лукашенко же заявил о сво-
ей элегантной победе – 75,6%. Позже 
НИСЭПИ назвало цифру проголосо-
вавших за Лукашенко – 48–50,1% изби-
рателей. И это несмотря на всю оголте-
лую пропаганду в его поддержку, пред-
шествующую выборам. Близкие цифры 
показывали и другие исследователи.

Как бы там ни было, 50 процентов 
народа проголосовало за сохранение 
статус-кво, за то, что есть. Несчастные 
белорусы! Оказывается, половина из 
нас поддерживает иллюзию социа-
лизма и считает возможным сажать в 
тюрьмы или убивать всех, кто думает 
иначе, чем правитель. Оказывается, мы 
завистливы и не приемлем, если кто-то 
достиг успеха. Мы не прочь жить за 
счет других. Мы так и остались людь-
ми на болоте. Собственными руками 
готовы в любой момент лишить буду-
щего своих детей и внуков, только бы 
никто не заставлял нас думать своими 
мозгами. Такой народ, если не изменит 
свое сознание, не будет иметь будуще-
го. Неслучайно вот уже почти 25 лет (с 
1994 года) мы медленно, но уверенно 
вымираем. Нас стало меньше на 770 
тысяч человек. И мы этого даже не 
заметили.

Когда-то на «Амкодоре» в моем 
подчинении были тысячи людей. Я 

всегда считал белорусов добрыми, 
талантливыми и трудолюбивыми 
людьми, способными быстро преоб-
разовать страну, если создать для этого 
экономические и политические усло-
вия. И опыт «Амкодора» это подтверж-
дает. И вдруг со сменой власти в наших 
людях стало проявляться что-то низ-
менное, не достойное человека. Власть, 
среди которой много людей жестоких, 
непорядочных, необразованных, бес-
культурных, формирует нацию людей, 
себе подобных. И у нее получается. 
Как когда-то у Гитлера получилось 
сформировать нацию убийц из законо-
послушных, трудолюбивых, талантли-
вых немцев. Из своей истории немцы 
вывод сделали. Сделают ли белорусы?

Конечно, у белорусов есть шанс, 
если у нас найдется свой Моисей.

Протест против фальсификации 
выборов был вялым. Вечером в день 
голосования перед Дворцом профсо-
юзов, который превратился в штаб 
Гончарика, собралось около 2 тысяч 
человек. Среди тех, кто пришел под-
держать оппозиционного кандидата, 
кишели люди в штатском из спец-
служб. Ждали результатов голосова-
ния. После получения первых резуль-
татов из некоторых участков Минска 
стало ясно, что надеяться не на что. 
Поздно вечером поступило сообщение 
об элегантной победе.

Собрались у Маринича, анализиро-
вали результаты выборов по участкам 
Минска, которые привозили нам наблю-
датели. Все были расстроены и подавле-
ны. Мы понимали, насколько несправед-
ливыми были эти выборы, но в то же 
время почему-то надеялись, что хотя бы 
в Минске, несмотря на всю пропаганду, 
люди понимают, что так жить нельзя. 
Оказалось, что нет, почти половина счи-
тала, что можно жить и так. Под утро мы 
с Мариничем пошли к Гончарику, чтобы 
его морально поддержать и решить, что 
делать дальше. Решили, что необходимо 
довести до народа правду о выборах и их 
результатах. О том, что выборы сфаль-
сифицированы, что должен быть второй 
тур. Понимали, что это все, что можно 
было тогда сделать.

Расплата
21 ноября 2001 года был задер-

жан бывший кандидат в президенты, 
генеральный директор ЗАО «Атлант» 
Леонид Калугин. Его не зарегистриро-
вали из-за якобы недостоверной части 
подписей граждан страны. Из необхо-
димых 100 тысяч достоверными была 
признана 91 тысяча. Его просто тупо 
сняли с избирательной гонки. Леонид 
Иванович как патриот Беларуси не мог 
не видеть, что новая власть уничто-
жает экономику страны. Он пришел 
к выводу, что кандидат от оппозиции 
не имеет на выборах никаких шансов, 
и решил выдвигаться в качестве кан-
дидата в президента самостоятельно, 
без поддержки оппозиции, хотя в 2001 
году никуда выдвигаться не собирался. 
Это была, как мне представляется, его 
большая ошибка. Думаю, демократи-
ческая оппозиция его поддержала бы. 
Помогли бы и в проведении избира-
тельной кампании.

Леониду Ивановичу было предъ-
явлено официальное обвинение по 
трем статьям УК: злоупотребление 
властью или служебными полномо-
чиями, невозвращение из-за границы 
иностранной валюты и незаконная 
предпринимательская деятельность. В 
частности, обвинение в направлении 
золота на строительство церкви – он 
имел на это право как руководитель 
акционерного общества в соответ-
ствии с его уставом. Адвокат обвиняе-
мого Александр Пыльченко в судебных 
прениях назвал дело Калугина «образ-
цом беззакония, творимого в отноше-
нии человека».

Если приговоры в отноше-
нии Андрея Климова и Владимира 
Кудинова были началом правового 
беспредела, то после Калугина подоб-
ные процессы стали в Беларуси нор-
мой. Любой руководитель мог быть 
привлечен к уголовной ответственно-
сти по абсурдным обвинениям.

В июле 2003 года Калугин был при-
знан виновным по всем пунктам обви-
нения и, учитывая пенсионный воз-
врат, амнистирован. Но как возмож-
ный кандидат в президенты на выбо-
рах 2006 года он был нейтрализован.

Все произошедшее так потрясло 
Леонида Ивановича, что он в возрас-
те 65 лет принял монашеский постриг 
в одном из монастырей Московской 
области и взял себе имя Никон.

В 2008 году мы с бывшим предсе-
дателем Фрунзенского райисполкома 
Леонидом Ивановичем Радкевичем и 
бывшим начальником Фрунзенского 
РОВД Петром Андреевичем Шкутом 
навестили Калугина в Свято-Ильинской 
церкви в д.Касынь, что под Минском. 
В черном одеянии нас встретил Леонид 

Иванович, рассказал о своей новой 
жизни. Прошлую жизнь не вспоминал, 
никого не осуждал. Говорил, что Бог им 
судья. Не предложил своим бывшим 
товарищам и трапезу.

Отъехав от отца Никона, мы долго 
рассуждали о превратностях судьбы. 
Позже мы несколько раз пытались дого-
вориться о встрече с Калугиным, но он 
давал понять, что ему это не нужно, он 
порвал с мирской жизнью навсегда и не 
хотел к ней возвращаться.

После президентских выборов 2001 
года М.А.Маринич зарегистрировал 
общественную организацию «Деловая 
инициатива», которая объединяла 
представителей деловых кругов, людей 
науки и культуры, политической сре-
ды. Многие считали его представите-
лем пророссийской оппозиции. В 2004 
году он был арестован КГБ и при-
говорен к 5 годам лишения свободы 
с конфискацией имущества якобы за 
кражу оргтехники у посольства США. 
Фактически заключен в тюрьму за то, 
что мог составить реальную конкурен-
цию Лукашенко на выборах 2006 года.

Комитет ООН по правам человека 
признал участника президентской кам-
пании 2001 года Михаила Маринича 
жертвой политической расправы. 
Он вышел на свободу в апреле 2006 
года, проведя в колонии около двух 
лет. За это время его здоровье было 
сильно подорвано. В тюрьме он пере-
нес инсульт. Сам он не сомневался, 
что в колонии его просто уничтожали. 
Ему не давали медикаментов, и это 
стало причиной инсульта. Позже он 
опровергал слухи о том, что являет-
ся пророссийским политиком. С гор-
достью говорил: я – пробелорусский 
политик. В 2010 году во время пре-
зидентских выборов он входил в ини-
циативную группу Андрея Санникова. 
После выхода из тюрьмы Михаил 
Афанасьевич прожил еще 8 лет, но был 
уже очень больным человеком.

Трагически сложилась судьба еще 
одного кандидата в президенты на 
выборах 2001 года – Юрия Петровича 
Данькова, успешного бизнесмена, вла-
дельца популярного «Даньков-клуба». 
4 сентября 2012 года он был задержан. 
Приговорили его к 8 годам лишения 
свободы за организацию притона, неу-
плату налогов и другие экономические 
преступления. Стандартный набор 
обвинений с учетом специфики бизне-
са. Вины Юрий Петрович не признал. 
Освободился досрочно по амнистии в 
августе 2019 года. Мне представляется, 
что его вина – политические амбиции 
и деньги, которые он мог использо-
вать для реализации этих амбиций. 
Талантливый успешный человек почти 
8 лет был изолирован от общества.

Расправы над успешными людьми, 
особенно над политическими оппонен-
тами, к сожалению, стали для нас нор-
мой. На вялотекущий процесс уничто-
жения элиты общества уже мало кто 
реагирует. Какая это для нас трагедия, 
мы еще не осознаем.

Молодыми людьми отдали жизнь 
за свой народ члены ОГП Г.Д.Карпенко, 
Ю.Н.Захаренко, В.И.Гончар, слома-
на судьба М.Н.Чигиря, генераль-
ного директора ОАО «Горизонт» 
Санчуковского, руководителя ОАО 
«Рассвет» Старовойтова, молодых и 
талантливых людей Климова, Кудинова 
и многих других только за то, что эти 
люди по-другому понимали пути раз-
вития страны, ее место в мире, только 
за то, что все они были незаурядными 
людьми, к мнению которых прислуши-
вались многие граждане страны.

Проиграны президентские выбо-
ры 2001 года. Я понял, что не смо-
гу активно поддерживать в будущем 
кого-либо в борьбе за президентский 
пост, если не буду уверен в нем или его 
команде на 100%. Не могу я разделять 
ответственность за приход к власти 
непонятных тщеславных людей. Боюсь 
стать заложником ситуации, которую 
создадут вопреки моему мнению. Не 
вижу подготовленных, с целостным 
мировоззрением людей – кого мож-
но было бы поддержать на пути их к 
власти.

В результате этих размышлений я 
утвердился в мысли, что надо менять 
вид деятельности. В 2004 году ушел 
в отставку с поста заместителя пред-
седателя Объединенной гражданской 
партии. В конце 2004 года на конфе-
ренции общественного объединения 
«Ассоциация содействия экономиче-
скому развитию», которым я руково-
дил, было также избрано новое руко-
водство. Председателем правления 
стал Павел Данейко, тогда еще моло-
дой талантливый экономист. Я отошел 
от активной политической деятельно-
сти, понимая, что власть узурпирована 
надолго, а изменять страну должны 
молодые. С убеждением, что нужно 
отказываться от азиатского (прези-
дентского) типа управления, иначе нас 
ждут очередные потрясения.

Андрэй РАДАМАН, гісторык:
«Дзейнічаць  

салідарна з тымі,  
хто нясе крыж пакут»

Справа года
У краіне і ў Інстытуце НАН Беларусі, 

які я пакідаю ў апошні дзень снежня 
разам з шэрагам калег, звольненых за 
пратэсты гэтай восенню, ідзе актыўны рух 
– нараджэнне реальнага самакіравання ў 
лакальных тэрытарыяльных супольніцтвах 
і прафесійных саюзах. Гэта рэальны і 
моцны вынік нашых пратэстаў. Лічу, што 
ў гэтай важнай справе ёсць і мой асабісты 
ўклад.

Настрой года
Спакойная упэўненасць у тым, што 

свае лепшыя якасці чалавек выяўляе ў 

пагранічнай сітуацыі, на мяжы жыцця 
і смерці, калі пачынае дзейнічаць 
самаахвярна і салідарна з тымі, хто нясе 
крыж пакут. У гэтым годзе кажны з нас 
думаў пра тое, дзеля чаго варта жыць, 
ствараць і імкнуцца да справядлівасці.

Персона года 
Кацярына Крывічаніна – старшыня 

прафсаюзнай арганізацыі Інстытута 
гісторыі Нацыянальный акадэміі навук 
Беларусі. Увесь 2020 год Кацярына 
пражыла, ахвяруючы асабістым дзеля 
калег і сяброў! Таму і звольнілі яе першай. 
Народу трэба ведаць лідараў, якія не 
баяцца адказнасці.

На каравірус можна  
захварэць паўторна

ыя, хто ўжо перахвар ў на - , ус  роўна павінны працягваць 
выконваць супрацьвірусныя меры, насіць маскі, мыць рукі і захоўваць 
сацыяльну  дыстанцы . Бо дакладна не вядома, як доўга доўжыцца 

пасля хваробы імуніт т.

Аляксандр Малчанаў  
сустрэне Новы год за кратамі

Былы акц р упалаўскага т атра атрымаў  сутак.

Ці будзе ў Мінску вялікі хакей?

“У тых, хто перахварэў 
на COVID-19, як правіла, 
антыцелы выпрацоўваюцца 
праз некалькі тыдняў пасля 
інфікавання, – адзначае экс-
перт Сусветнай арганізацыі 
аховы здароўя Марыя ван 
Керкхове. – Цяпер правод-
зяцца даследаванні, каб 
высветліць, наколькі моцны 

такі імунны адказ і як доўга 
захоўваюцца гэтыя анты-
целы. Пакуль на гэты конт 
яшчэ няма поўнай карціны. 
Некаторыя даследаванні 
паказваюць, што захаванне 
антыцелаў у арганізме пра-
цягваецца шэсць месяцаў і, 
магчыма, даўжэй.

Мы не ведаем, як часта 

адбываюцца выпадкі 
паўторнага захворвання на 
каранавірус. З гэтай хва-
робай нам яшчэ шмат чаго 
давядзецца зразумець”.

Дарэчы, у Беларусі дак-
тары таксама кажуць 
пра тое, што ёсць выпадкі 
паўторнага захворвання. 
Таму беражыце сябе!

Генеральны сакра-
тар Латвійскай хакейнай 
асацыяцыі Віестурс Казіёлс 
паведаміў, што інфармацыя 
аб месцы правядзення 
чэмпіянату свету па хакеі 
2021 года паступіць да 11 
студзеня. Да гэтага часу адпа-
ведную пастанову павінна 
прыняць Міжнародная федэ-
рацыя хакея.

Нагадаем, што турнір 
запланаваны ў Мінску і 
Рызе ў маі-чэрвені наступ-
нага года, аднак зараз 
абмяркоўваецца пытан-
не магчымага пераносу 

матчаў сусветнага першын-
ства з Мінска ў іншы горад 
у сувязі з нестабільнай 
палітычнай сітуацыяй у 
краіне.

Дарэчы, не так даўно 
беларуская баскетбалістка 
Алена Леўчанка, якая адсяд-
зела 15 сутак у ізалятары 
на Акрэсціна, звярнулася 
да прэзідэнта Міжнароднай 
федэрацыі хакея Рэнэ Фазеля. 
У лісце яна закранула тэмы 
гвалту ў Беларусі і чэмпіянату 
свету па хакеі – 2021.

“Як можна святкаваць, 
калі беларусы крычаць ад 

болю? – напісала Алена 
хакейнаму чыноўніку. – 
Ніводны чалавек у 2020 годзе 
не мае права забіваць і кале-
чыць іншага проста таму, 
што ён мацней і ў яго руках 
зброя”.

Рэнэ Фазель у сваю чар-
гу адказаў Леўчанка, што 
ён “адкрыты для сустрэ-
чы … каб абмеркаваць усе 
неабходныя пытанні. Такая 
сустрэча можа адбыцца 
ў…  офісе ў Цюрыху альбо ў 
любым прыдатным горадзе 
Еўропы”.

В а  А .

Яго затрымалі 27 снеж-
ня, а на наступны дзень судзілі 
па артыкуле 23.34 Кодэкса аб 
адміністрацыйных правапару-
шэннях за ўдзел у несанкцыяна-
ваным масавым мерапрыемстве.

Аляксандр Малчанаў 
прыйшоў у Купалаўскі тэатр у 
1999 годзе і праслужыў у ім амаль 
20 гадоў.
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Каранавірус і пратэсты – два складнікі, 
якія абудзілі грамадзянскую супольнасць 
Беларусі.

Салідарнасць – новы стан беларускага гра-
мадства цягам усяго 2020 года. Калі прыйш-
ла каварная хвароба, людзі наладзілі сістэму 
дабрачыннасці, узаемадапамогі, валанцёрства. 
І ўжо з гэтым досведам увайшлі ў галоўную 
палітычную кампанію года.

Вось некалькі гісторый салідарнасці 
беларусаў.

1. Больш за 360 тысяч долараў  
на сродкі індывідуальнай засцярогі  

для медыкаў

Валанцёрская ініцыятыва на чале з 
Андрэем Стрыжаком, Андрэем Ткачовым, 
Юліяй Дарашкевіч ды іншымі арганізавала 
дабрачынны збор сродкаў у падтрым-
ку медыкаў Беларусі падчас першай хвалі 
каранавіруса ў сакавіку–чэрвені 2020 года.

Пакуль увесну Аляксандр Лукашэнка 
пераконваў беларусаў, што каранавірус 
– гэта «псіхоз», кампанія аб’яднала звыш 
1500 валанцёраў па ўсёй Беларусі. Праз 
краўдфандынг яны сабралі рэкордную на 
той момант суму грошай – больш за 360.000 
долараў, на якія закупілі звыш 450.000 адзінак 
сродкаў індывідуальнай засцярогі.

«Мэта кампаніі – дапамога беларускім 
медыкам, – пісаў Андрэй Стрыжак. – Кампанія 
не мае палітычных мэт пры аказанні такой 
дапамогі. У прэзідэнты ніхто з каманды не 
збіраецца». Ініцыятыва #ByCOVID19 была 
прызнана «Праваабарончай кампаніяй года».

У ліпені Андрэй Стрыжак і Андрэй 
Ткачоў вымушаныя былі пакінуць Беларусь, 
бо ўлады заблакіравалі пляцоўку MolaMola, 
на якой людзі збіралі грошы для медыкаў.

У кастрычніку ByCOVID19 заявіла, што 
не будзе перазапускаць праект з прыходам 
другой хвалі пандэміі каранавірусу.

«Хапае на амапаўскія балаклавы, мусіць 
хапіць і на медыцынскія маскі», – патлумачыў 
Андрэй Стрыжак.

Ужо з-за мяжы Андрэй Стрыжак, Андрэй 
Ткачоў ды іншыя валанцёры далучыліся да 
ініцыятыў дапамогі пацярпелым ад рэпрэсій.

2. Сотні неабыякавых людзей стаялі  
ў чарзе

У чэрвені ўлады пачалі ціснуць на 
сувенірную краму Symbal.by. Спачатку 
міліцыя канфіскавала ў кур’ера сувенірнай 
крамы 419 маек з надпісам «ПСІХО3%», а пас-
ля пачаліся шматлікія праверкі санстанцыі, 
МНС.

Заснавальнікі крамы паведамілі, што з 29 
чэрвеня вымушаны закрыць яе. У аўторак 23 
чэрвеня ўвечары каля крамы на Машэрава, 
18 выстраілася вялікая чарга – больш за 
50 чалавек. Пад’ехалі аўтазакі. Паводле 
афіцыйнай версіі МУС, масавыя затрыманні 
адбыліся праз канфлікт людзей у чарзе з мяс-
цовым жыхаром. А людзі з чаргі сведчылі, 
што 20 чалавек затрымалі беспадстаўна.

Уладальнік Symbal.by Павал Белавус 
заявіў, што крама аплаціць усе штрафы люд-
зям, якія стаялі ў чарзе.

У наступныя дні сотні неабыякавых 
беларусаў ізноў стаялі ў чарзе, каб набыць 
сувеніры. У абарону крамы і супраць 
затрыманняў выступілі вядомыя асобы: 
прадстаўнікі шоу-бізнесу, тэлевядучыя, акцё-
ры, спартсмены.

Абураны пост у сацыяльных сет-
ках напісаў папулярны тэлевядучы Дзяніс 
Дудзінскі.

«Сёння я буду чаргой у symbal.by... 
Менавіта сёння мне, як нiколi, патрэбна 
цiшотка ад “Сымбаля”... А таму што, гэй, 
вялізны і страшэнны АМАП, НЕЛЬГА біць 
дубінкамi людзей, якiя прыйшлі купіць адзенне 
ці кубачак... НЕЛЬГА біць пажылую жанчыну 
толькі таму, што яна праходзiла ля крамы... 
НЕЛЬГА натоўпам скакаць на студэнта, які 
прыйшоў са сваім сябрам купіць сувенір... Яны 
проста стаяць у чарзе ў краму, нават аніякiх 
лозунгаў ці заклікаў...» – напісаў Дзяніс у 
«Фэйсбуку».

Не засталіся абыякавымі шоумэн 
Дзмітрый Кахно (ён напісаў пост «Так нель-
га!»), актрыса Купалаўскага тэатра Марта 
Голубева, гімнастка Меліціна Станюта. 
Яны пасля пацярпелі: Дзяніса Дудзінскага 
і Дзмітрыя Кахно звольнілі з тэлеканалаў, 
з Меліцінай Станютай скасавалі кантракт. 
Пазней Дудзінскага і Кахно спачатку асудзілі 
на 10 дзён арышту, а потым аштрафавалі.

Пасля выбараў беларусы таксама 
падтрымлівалі пацярпелых уладальнікаў 
крам і кавярняў.

Людзі за пару гадзін сабралі грошы на 
разбітыя камандзірам ГУБАЗіКа Мікалаем 
Карпянковым шкляныя дзверы кавярні 
O’Petit, а потым стаялі ў яе ў вялікіх чэргах 
па каву.

Вялікая чарга на пачатку кастрычніка 
ўтварылася і ў краму «Первый цветной», 
заснавальніка якой Максіма Харошына 
сілавікі затрымалі і жорстка збілі.
3. За два дні сабралі 20 тысяч рублёў

Фельчар з Ліды Павел Палейчык у 
красавіку выступіў у жывым эфіры блоге-
ра Сяргея Ціханоўскага. Ён расказаў, што 
медыкам, якія працуюць з хворымі на 
каранавірус, не хапае элементарных сродкаў 
індывідуальнай засцярогі. Пасля гэтага яго 
жыццё кардынальна памянялася.

Фельчара асудзілі на 7 сутак. На працы 
яму не працягнулі кантракт. А дома жонка ў 
дэкрэце і малое дзіця.

Павел Палейчык запусціў 
краўдфандынгавую кампанію. Літаральна за 
два дні больш за 1440 неабыякавых беларусаў 
пералічылі Паўлу 20.360 рублёў, яго зарпла-
ту за два гады, хоць ён планаваў сабраць 
2000. Павел падзякаваў усім, хто ахвяраваў 
грошы, і частку сродкаў пералічыў на дабра-
чыннасць.

Амаль 5 месяцаў звольнены фельчар не 
мог працаўладкавацца па спецыяльнасці, 
разглядаў варыянты пераезду з Ліды ў іншы 
горад. Нарэшце 21 снежня яго ўзялі на працу 
ў прыватны медыцынскі цэнтр, філіял якога 
ёсць у Лідзе. Там Павел Палейчык займаецца 
зборам аналізаў.

4. Валанцёрскі лагер каля ізалятара  
на Акрэсціна працаваў 2 месяцы

Літаральна на наступны дзень пасля 
выбараў і пачатку масавых затрыманняў 
непадалёк ад будынка ЦІП на Акрэсціна 
валанцёры разбілі «мястэчка дапамогі». Тут 
два месяцы дапамагалі затрыманым, якіх 
вызвалялі, іхнім родным і тым, хто вяртаўся 
ў ізалятар па асабістыя рэчы. Паілі гарбатай, 
кармілі. Валанцёры развозілі вызваленых па 
дамах. Тут можна было атрымаць бясплат-
ную псіхалагічную і юрыдычную дапамогу.

Лагер працаваў два месяцы. На пачатку 
кастрычніка ён згарнуўся. «На валанцёраў 
апошнім часам аказваўся інфармацыйны ціск, 
ва ўмовах якога складана быць эфектыўнымі. 
Мы прынялі рашэнне часова прыпыніць дзей-
насць лагера, каб правесці ўнутраную работу 
сярод валанцёраў. На месцы ўсё яшчэ заста-
юцца дзяжурныя», – тлумачылі актывісты.

Хоць лагера няма, але валанцёрскія 
чаты, бот у тэлеграм-канале працягваюць 
працаваць. Дапамогу можна атрымаць праз 
іх. Валанцёры дапамагаюць сваякам шукаць 
блізкіх, паведамляюць пра час судоў і іх 
рашэнні, пра перавод затрыманых з адной 
установы ў другую і час вызвалення, пра 
змяненні ўмоў перадач. Валанцёры працу-
юць і каля ізалятараў і турмаў у Жодзіне, 
Магілёве, Баранавічах, дзе адбываюць 
адміністрацыйныя арышты «палітычныя».

5. Стварэнне дваравых міні-
супольнасцяў: людзі сталі сябраваць 

дамамі, кварталамі, раёнамі
Масава пачалі стварацца тэлеграм-

чаты двароў, мікрараёнаў – і ў Мінску, і 
ў рэгіёнах. З’явілася зробленая валанцёрамі 
мапа «Карысныя Telegram- і Viber-чаты ў 
Беларусі», дзе кожны можа лёгка знайсці 
свой лакальны чат.

Спачатку мясцовыя жыхары стваралі 
тэлеграм-каналы для каардынацыі выхадаў 
на «ланцугі салідарнасці». Пасля – для 
супольных нядзельных выхадаў у цэнтр 
Мінску на маршы. Людзі між сабой 
перазнаёміліся і пачалі рабіць штосьці для 
душы. Напрыклад, супольна з дзецьмі гляд-
зець мультфільмы ці запрашаць артыстаў з 
музычнымі выступленнямі. Апошнім часам 
ладзяць разам калядныя святы.

Жыхары Новай Баравой першымі пачалі 
вывешваць бел-чырвона-белыя сцягі ў 
вокнах і на лоджыях, ладзіць імправізаваныя 
канцэрты. На прэзідэнцкіх выбарах, нават 

паводле афіцыйных звестак, тут з вялізным 
адрывам перамагла Святлана Ціханоўская, 
жыхары масава ішлі ў назіральнікі. Калі ў 
мікрараёне Новая Баравая на тры дні (з 15 
па 17 лістапада) адключылі ваду, валанцё-
ры, неабыякавыя беларусы падвозілі бутлі з 
вадой да пад’ездаў.

У тэлеграм-чат «Новая Боровая_помощь» 
літаральна ў першую гадзіну пасля стварэння 
далучыліся больш за 10 тысяч чалавек.

У жніўні ў Мінску ў двары каля 
Сморгаўскага тракту, 1 і вуліцы Чарвякова 
з’явілася так званая «плошча Перамен». 
Спачатку на сцяне зрабілі мурал з выя-
вай дыджэяў, якія на праўладным перад-
выбарным мітынгу непадалёк, у Кіеўскім 
скверы, паставілі кампазіцыю Віктара Цоя 
«Перамен!». Улады апантана змагаліся з мура-
лам. За яго пацярпеў Сцяпан Латыпаў, якога 
затрымалі 15 верасня і завялі крымінальную 
справу паводле артыкула 293 Крымінальнага 
кодэкса (масавыя беспарадкі) і дагэтуль тры-
маюць за кратамі.

11 лістапада 31-гадовы Раман Бандарэнка, 
які жыве на вуліцы Чарвякова побач з «плош-
чай Перамен», пабачыў у чаце, што «ціхары» 
чарговы раз зрываюць бел-чырвона-белыя 
стужкі. «Я выходжу!» – напісаў ён. Яго пабілі 
ў двары і даставілі ў Цэнтральнае РУУС, а 
адтуль, ужо непрытомнага, – у шпіталь хут-
кай дапамогі. Рамана прааперыравалі, але 
ўвечары 12 лістапада ён памёр.

На «плошчы Перамен» утварыўся мема-
рыял Рамана Бандарэнкі. 15 лістапада сілавікі 
жорстка разагналі ўдзельнікаў «Маршу сме-
лых», якія прыйшлі на «плошчу Перамен», 
разабралі мемарыял. У той дзень у краіне 
схапілі больш за тысячу чалавек.

6. Фінансавая і маральная 
падтрымка…

Сёння беларусам дапамагаюць некалькі 
ініцыятыў. Фонд BY_help сабраў звыш 4 
мільёнаў долараў для пацярпелых у пратэстах. 
10 лістапада стала вядома пра блакіраванне 
на банкаўскіх рахунках сум, атрыманых 
пацярпелымі ад дзеянняў сілавікоў.

Фонд BYSOL дапамагае рабочым-
страйкоўцам і тым, хто пазбавіўся працы 

за грамадзянскую пазіцыю. Фонду BYSOL 
удалося сабраць звыш 3 мільёнаў долараў. 
Кіраўнік ініцыятывы Андрэй Стрыжак 
паведаміў, што яны задаволілі больш за 1030 
заявак, выплацілі звыш 2,3 мільёна еўра.

Улады жорстка рэагуюць на стварэн-
не фондаў падтрымкі. Кіраўнік PandaDoc 
Мікіта Мікада стварыў фонд Protect Belarus 
і прапанаваў сілавікам, якія звольніліся, 
фінансавую і юрыдычную дапамогу, а такса-
ма аплату курсаў перакваліфікацыі. Чатырох 
супрацоўнікаў кампаніі PandaDoc затрымалі, 
і ў сярэдзіне верасня Мікіда Мікада замарозіў 
гэты праект.

7. «Ланцугі салідарнасці», 
відэазвароты…

12 жніўня 250 беларусак выйшлі ў белым 
адзенні з кветкамі ў руках да Камароўскага 
рынку ў Мінску і сталі ў ланцуг.

«Перастаньце нас біць! Мы хочам проста 
правільнага падліку галасоў! Мы прыйшлі з 
адкрытымі рукамі, без зброі. Гэтаксама, як і 
іншыя мірныя пратэстоўцы. Гвалт ідзе толькі 
з аднаго боку», – казалі ўдзельніцы акцыі.

У той жа дзень ад Пятроўшчыны да 
Малінаўкі ў «ланцуг салідарнасці» сталі больш 
за 200 медыкаў. «Медыкі з народам», – было 
напісана на іхніх плакатах. Туды прыехаў тага-
часны міністар аховы здароўя Уладзімір Каранік, 
які хацеў запрасіць іх пагутарыць у актавай зале 
медыцынскага ўніверсітэта. Медыкі адмовіліся, 
запатрабавалі размаўляць «тут і цяпер».

З таго часу па ўсёй Беларусі людзі стано-
вяцца ўздоўж дарог у «ланцугі салідарнасці» 
– з дактарамі, якіх саджаюць на «суткі», з 
адлічанымі студэнтамі, з палітзняволенымі. 
Іх затрымліваюць, арыштоўваюць, але людзі 
працягваюць выходзіць.

7 лістапада каля 50 медыкаў затрымалі 
каля 1-га шпіталя – яны не паспелі нават 
сабрацца на акцыю пратэсту, як пачаўся 
«хапун». 10 лістапада медыцынскія 
работнікі Беларусі апублікавалі відэазварот 
«да супрацоўнікаў сілавых ведамстваў і 
чыноўнікаў усіх узроўняў»: «Як раней, ужо 
не будзе».

Выкладчыкі БДУ, БДУКІ, БДАМ ды 
іншых устаноў таксама запісалі відэазвароты 
супраць звальнення калег, адлічэння 
студэнтаў.

Дзясяткі людзей прыходзілі сустракаць 
затрыманых на суткі спартсменаў, урачоў, 
журналістаў. 20 снежня пасля 42 дзён арышту 
сябры і калегі сустрэлі «Міс Беларусь-2008» 
Вольгу Хіжынкову.

«Куды ты лезеш?»
Таццяна Кулак працавала 

настаўніцай біялогіі ў Гальшанскай 
сярэдняй школе. З мужам і дач-
кой жыве недалёка ў вёсцы 
Міхайлоўшчына.

Як распавядае спадарыня, муж яе 
фермер, трымае гаспадарку і да ўсяго 
чалавек палітычна актыўны. Сам 
балатаваўся на выбарах у мясцовы 
Савет, прытрымліваецца хрысціянска-
дэмакратычных ідэй. Асабіста знаёмы з 
Паўлам Севярынцам. Пасля таго як на 
загад мясцовага начальства адмовіўся 
здымаць сваю кандыдатуру, меў 
судзімасць і зараз сплачвае штрафы.

Дзякуючы шмат у чым мужавым 
інтарэсам жанчына пачала не про-
ста цікавіцца палітыкай, але і больш 
глыбока разумець яе сутнасць у 
нашай краіне.

Сёлета, калі пачыналася перад-
выбарная кампанія, спадарыня 
Таццяна вырашыла зарэгістравацца 
назіральніцай на выбарчым участку.

– Я гэтага не хавала ад пачатку 
і нават сказала ў школе, – згад-
вае яна. – Але дырэктарка Марына 
Гайдукевіч мяне адразу папярэдзіла: 
маўляў, куды ты лезеш, будзеш мець 
праблемы.

А яшчэ ёй указалі на тое, што 
назіраць яна збіраецца ад пра-
ваабарончага цэнтра “Вясна”, які 
пазбаўлены дзяржаўнай рэгістрацыі.

– Пазней начальства сказала, 
што я ўваходзіла ў склад празаход-
няй структуры і мяне там папро-
сту купілі, – дадае Кулак.

Вабіла атмасфера перамен
Падчас выбарчай кампаніі разам 

са сваёй калегай Таццяна ездзіла ў 
Ашмяны на сустрэчу са Святланай 
Ціханоўскай. Атмасфера там была 
несамавітая, а яе сяброўка яшчэ і 
выступіла на мітынгу.

Вышэйшае начальства адрэа-
гавала імгненна. Ужо на наступны 
дзень у школу прыехалі начальнік 
упраўлення адукацыі Святлана 
Баркоўская, намесніца старшыні рай-
выканкама па ідэалогіі. На агульным 
сходзе дамагаліся адказу на пытанні, 
чаму настаўнікі ездзяць на мітынгі 
апазіцыі і што іх не задавальняе?

– Канкрэтных наступстваў 
тым разам не было, магчыма, таму, 
што мая калега, якая выступала на 
мітынгу, знаходзілася ў адпачынку і 
не прысутнічала на сходзе, – распа-
вядае спадарыня Таццяна. – Але ўжо 
тады я адчула, што і маёй персонай 
зацікавіліся, зрабілі недвухсэнсоўнае 
папярэджанне.

Выбары на ўчастку ў Гальшанах, 
паводле аповеду спадарыні Кулак, 
праходзілі, як і ва ўсёй Беларусі. 
Дарэчы, на вясковы ўчастак 
зарэгістраваліся аж дзевяць 
назіральнікаў. Такім, як Таццяна, 
яе муж і яе калега, якая вылучы-
лася шляхам збору подпісаў, не 
дазвалялі прысутнічаць на ўчастку 
– яны сядзелі ў калідоры. Галасы 
таксама падлічылі без іх. Колькасць 
выбаршчыкаў, паводле іх падлікаў, 
не супала з той, якая была ў 
выніковых пратаколах, але, як вядо-
ма, такія рэчы старшынёй і членамі 
камісій не ўлічваліся.

«Мы не маглі праігнараваць 
агульнанацыянальную 

забастоўку»
Жыццё, аднак, працягва-

лася і пасля выбараў. Хадзілі 
на ўрокі, вучылі дзяцей, хаця на 
душы, як заўважае Таццяна, пасля 
псеўдавыбараў было нешта не тое.

І вось 26 жніўня была аб’яўлена 
агульнанацыянальная забастоўка. 
Многія ў Беларусі ўжо адчулі на 
сабе дубінкі ўлады, у вёсках таксама 
пабачылі, як праваахоўнікі ў бала-
клавах катуюць людзей, не зважаю-
чы ні на што.

Спадарыня Таццяна кажа, 
што вельмі шмат думала наконт 
забастоўкі, бо заўсёды на першым 
месцы ў яе былі дзеці. Тады з кале-
гай напісалі заявы на адпачынак 
за свой кошт на адзін дзень. Але 
дырэктарка іх не падпісала.

– Вырашылі, што на ўроках у 
той дзень нічога рабіць не будзем. 
Але нас прыйшлі кантраляваць, 
вядзём мы заняткі ці не. І тады 
мы на перапынку з калегай знялі 
відэазварот і змясцілі яго ў мясцо-
вым чаце.

Наступствы
На наступны дзень на шко-

лу звалілася праверка: загадчыца 
аддзела адукацыі, галоўны метадыст 
і начальнік аддзела кадраў. Адразу 
пачалася праверка дакументацыі, 
хадзілі на ўрокі.

– Потым нас выклікалі ў 
кабінет, – згадвае Таццяна. – І зноў 
пачалі дапытваць: што не задаваль-
няе, чаму знялі відэазварот, наво-
шта гэта рабілі і г.д.?

Высновы былі такія: раз здыма-
юць відэаролікі, значыцца, не маюць 
чым заняцца ў школе. А потым 
яшчэ больш: маўляў, падстаўляеце 
дырэктара, наогул раённы аддзел 
адукацыі... Урэшце прапанавалі 
перавод у іншую школу і па іншай 
спецыяльнасці.

– Магчыма, яны загадзя 
ведалі, што я на гэта не пагаджу-
ся, паколькі школа ад мяне за 20 
кіламетраў, а заробак у тры разы 
меншы, чым я мела, – мяркуе спада-
рыня Кулак.

Яна спрабавала патлумачыць 
начальству, што яе палітычныя 
погляды ніякім чынам не ўплываюць 
на работу ў школе, якая ёй падаба-
ецца, але гэтыя аргументы не знайші 
водгуку і размовы не атрымалася.

Пасля гэтага ёй і іншым кале-
гам былі аб’яўлены вымовы за неад-
паведнае запаўненне школьных 
журналаў.

– Потым пачалі патрабаваць ад 
мяне, каб напісала тлумачальную 
запіску адносна таго, што здымала ў 
школе відэаролік, – канстатуе былая 
настаўніца. – Я напісала адну фразу: 
ні ў чым не лічу сябе вінаватай.

За гэта ёй і яе калезе была 
аб’яўлена яшчэ адна вымова. 
Чарговыя праверкі працягваліся 
амаль штодня, глядзелі нават, як 
настаўніца суправаджала дзяцей 
дахаты пасля школы. Урэшце дырэк-
тарка аб’явіла ёй яшчэ адну вымову 
нібыта за адсутнасць плана ўрока. 
І зноў-такі ніякія яе довады і аргу-
менты прыняты не былі.

– Мне было заяўлена: альбо 
пішаш заяву сама, альбо звальня-
ем па артыкуле, – распавядае мая 
суразмоўніца.

Спадарыня Таццяна напачат-
ку пагадзілася, каб яе звольнілі па 
артыкуле, але потым, параіўшыся з 
калегамі, прыйшла да высновы, што 
паспяшалася. Адбылася размова з 
дырэктаркай, і тая сказала, што гэта 
ўжо не залежыць ад яе, паколькі 
загад аб звальненні па артыкуле 
прыйшоў з раёна.

Што тады перажыла, Таццяна 
Кулак цяпер ужо распавесці не 
можа. І не таму, што спалохалася 
за сябе. Найбольш думала пра дач-
ку, якая вучыцца ў выпускным 11-м 
класе. Вось гэтыя думкі не давалі 
заснуць, з-за іх знік апетыт і наогул 
наступіла апатыя...

Праўда, гісторыя са звальненнем 
на гэтым не скончылася. Спадарыня 
Таццяна паехала на прыём да 
старшыні райвыканкама Уладзіслава 
Гершгорына.

– Там перажыла яшчэ боль-
шае прыніжэнне – мяне проста 
ўтапталі ў бруд, – згадвае яна.

Галоўны раённы вертыкальшчык 
злосна заявіў, што не мае дачы-
нення да майго звальнення, і стаў 
чытаць лекцыю, якім павінен быць 
настаўнік. Пасля тое ж самае я пачу-
ла ад намесніцы па ідэалогіі.

– Вельмі пашкадавала, што пае-
хала слухаць гэтыя прыніжэнні. Усё 
роўна мяне ўсё ж звольнілі па арты-
куле, – дадае жанчына.

Дырэктар школы Марына 
Гайдукевіч на просьбу “Народнай 
Волі” патлумачыць сітуацыю з 
настаўніцай біялогіі адказала:

– Я не павінна вам нічога тлу-
мачыць, – і паклала тэлефонную 
трубку.

Датэлефанавацца да начальніка 
ўпраўлення адукацыі не ўдалося: 
працоўны тэлефон упарта не 
адказваў.

Цяпер у хаце, і знік страх
І вось Таццяна Кулак ўжо амаль 

месяц без работы. У адукацыі 
адпрацавала дваццаць гадоў, а тут 
літаральна за некалькі тыдняў атры-
мала тры вымовы і была звольнена 
па артыкуле. Яна кажа, што дагэтуль 
не разумее, як можна было з ёй так 
абысціся, бо за гады працы ў яе 
ёсць і ўзнагароды, і выпускнікі, якія 
перамагалі на алімпіядах, і іншыя 
заслугі.

– Праўда, адзіная вялікая радасць 
– як дзеці са мной развітваліся, 
некаторыя плакалі, зрабілі мне на 
памяць калаж, – праз слёзы кажа 
былая настаўніца. – Урэшце яны далі 
мне зразумець, што я недарэмна 
правяла ў школе гэтыя гады.

Напачатку, прызнаецца жанчы-
на, было страшна: як жыць? А цяпер 
з’явілася пачуццё свабоды і таго, 
што ўжо больш не залежыш ад гэтай 
жорсткай, несправядлівай сістэмы.

Што датычыцца калег, то боль-
шасць іх спачуваюць, але выказацца 
публічна не адважваюцца.

А Таццяна Кулак пакуль у хатніх 
умовах вырабляе тварог, сыр, масла 
і адначасова шукае працу, згодна 
нават перавучыцца на іншую спе-
цыяльнасць.

– Сям’я не галадная, але заплаціць 
рэпетытару для дачкі і па крэдытах 
хутка не будзе магчымасці, – узды-
хаючы, кажа былая настаўніца.

ал АРНЕВІЧ.
Ашмянскі раён.

Настаўніца  
з Ашмянскага ра на 
а на ула , якая 

падчас пр зід нцкіх 
выбараў пайшла 

назіральніцай  
ад праваабарончага 

ц нтра, адчула на сабе 
ўс  сутнасць існу чай 

сіст мы, страціла 
працу і цяпер робіць 
тварог, сыр і масла, 

каб было за што 
жыць.

Расправа

Та на ла  са с а  н .

САЛІдАРНАС Ь

7 яскравых гісторый, якія 
ўмацуюць веру ў беларусаў
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К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

а сн  н с

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

А ас а   нс  л. н ельса  а. 
на  л. а с  . 

Р ла н  а ел  .
.  

. .  

АХ АТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Ва  ЫЛ О.

З  ПЕР ЫХ  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

 мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір АНТАР В :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
алоўны тр нер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і кано  распав ў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «с ння не варта апускаць рукі».

УТ ОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура ч мпіянату Беларусі 

па утболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
аханне, л боў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага па та Беларусі Рыгора Барадуліна.

РЫЖАВАН А

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
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// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Л н ЕЛЕ .
г.Дзяржынск.

АЗАІ А

АЗАІ А

Ізноў гульня…
мпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў ч рвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

І ЖАРТА  І ЎСУР З
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Надышлі Калядкі

Па гарызанталі: 1.Святое … – людзям прыгажство 
(прык.). Свята Нараджэння Хрыстова беларусы-католікі 
адзначаюць 25 снежня, а беларусы-праваслаўныя – 7 
студзеня. 4.Палазы санак. 10.Пацяпленне зімой; … на 
Куццю – ранняя вясна і благое лета (прыкм.). 11.На 
Каляды … рады – хлопцы семак прынясуць (прык.). 
12.Для добрага ката і ў студзені … (прык.). 15.“Каляда, 
Каляда! // Нават … не бяда” – з верша Ул.Мазго “Каляда”. 
16.Чалавек вялікай фізічнай сілы. 19.“Каляда, Каляда, // 
На Зямлі – Святы …” – з верша Л.Геніюш “Святы вечар”. 
20.Халодны паўночны вецер (разм.). 23.“… ды Грышка 
ладзілі дуду, // Павесяліцца з ёй на Каляду” – з белару-
скай народнай песні. 24.Калі на Каляды ідзе снег – добра 
будуць раіцца … (прыкм.). 28.Вежа са званамі пры царк-
ве. 29.Адно дрэва (разм.). 31.Тое, што і віск. 33.“Бог нам 
аб’явіўся, // … нарадзіўся – // Каляда-Каляда, гэй!” – з 
верша К.Сваяка “Песня на Каляды”. 34.Тое, што і смехата.

Па вертыкалі: 2.Паселішча на Каўказе. 3.Лыжная … 
– след, які пакідаюць за сабой лыжнікі. 5.“Ой, ладачкі-…, 
// Надышлі калядкі” – з верша А.Вольскага “Калядкі”. 
6.Адтуліна (перан.). 7.Шапка, падбітая футрам. 8.“Цар …” 
– батлеечны спектакль, які некалі абавязкова паказвалі 
на Каляды. 9.Невялікая стракатая птушка; … з раніцы 
пішчыць – чакай моцных марозаў (прыкм.). 13. “Абутак” 
для рук. 14.Месца, дзе зімуюць. 17.Студзень на …, прыбы-
ло дня на вераб’іны скок (прык.). 18.Студзень імглісты – 
мокры год, студзень халодны – позняя … і халоднае лета 
(прыкм.). 21.Свята, якое адзначалі 14 студзеня; Святое 
… – людзям красілле (прык.). 22.“Снег на куццю – грыбы 
на лета, // Такая матчына …” – з паэмы Я.Коласа “Новая 
зямля” (“Каляды”). 25.Захапленне. 26. … на 7 студзеня 
– к добраму году (прыкм.). 27.У студзені два сябры: … і 
мароз (прык.). 30.На Каляды – кілбаса, на Вялікдня – … 
, а ўсё чалавек сыт (прык.). 32.“Лезь, каза, на …, пакажы 
хамут” – з каляднай песні.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Ражство. 4.Палоззе. 10.Адліга. 

11.Дзеўкі. 12.Сакавік. 15.Холад. 16.Сілач. 19.Вечар. 
20.Сівер. 23.Саўка. 24.Пчолы. 28.Званіца. 29.Лясіна. 
31.Віскат. 33.Хрыстос. 34.Смяхота.

Па вертыкалі: 2.Аул. 3.Траса. 5.Ладкі. 6.Зеў. 7.Малахай. 
8.Ірад. 9.Сінічка. 13.Пальчаткі. 14.Зімовішча. 17.Парог. 
18.Вясна. 21.Васілле. 22.Прымета. 25.Азарт. 26.Снег. 
27.Завея. 30.Сыр. 32.Кут.

Л н ЕЛЕ .
г.Дзяржынск.

Что нужно добавлять в квашеную капусту,  
чтобы она получилась хрустящей и ароматной

Героі  
і парабкі

Сыходзячы год быў не вельмі багаты 
на спартыўныя спаборніцтвы з-за пандэміі 
каранавіруса, а вось з-за прэзідэнцкіх выбараў у 
Беларусі ваколспартыўныя страсці закіпалі такія, 
што часам аж лілося праз край.

Масавыя фальсіфікацыі на выбарчых участках, 
арышт прэтэндэнтаў на прэзідэнцкую пасаду, неве-
рагодна жорсткія дзеянні сілавікоў, якія не толькі 
збівалі, але і забівалі людзей, суды, ад якіх застала-
ся толькі назва, – усё гэта выклікала натуральнае 
абурэнне ў тых, хто не запіхваў сваю галаву ў пра-
пагандысцкую тэлескрыню, а варушыў мазгамі сам. 
І не трэба было ніякіх дадатковых “маніпуляцый 
праз тэлеграм-каналы”, як гэта спрабавалі падаць 
праўладныя прыслужнікі. Бо калі ў настаўніка пад-
час рашэння выбарчай задачы “пяць плюс пяць” 
атрымліваўся нуль, то такога педагога нават 
школьнікі спрабавалі тыцнуць носам у хлусню, нібы 
дрэннага ката.

Многія заслужаныя спартсмены і трэнеры, нават 
некаторыя спартыўныя чыноўнікі, натуральна, так-
сама ўсё гэта бачылі і не захацелі маўчаць. Яны нікога 
не абражалі, не заклікалі да дзяржаўнага перавароту, 
а проста белае назвалі белым, а чорнае – чорным.

І вось тут спартыўная грамадскасць падзялілася! 
Тыя, хто выступаў за справядлівыя выбары, супраць 
гвалту і беззаконня ў краіне, аказаліся, паводле мер-
кавання ўлады, ледзь не ворагамі Беларусі, якімі 
кіруюць “заходнія лялькаводы”.

Няўгодных спартсменаў пачалі выжываць з 
каманд, здымаць са ставак, пераводзіць у войска. 
Вядомая плыўчыха Аляксандра Герасіменя, шма-
тразовы чэмпіён па тайскім боксе Віталь Гуркоў і 
адна з лепшых трыятланістак Беларусі Валянціна 
Зелянкевіч наогул вымушаны былі з’ехаць за мяжу, 
бо апасаліся за сваё жыццё.

Многія спартыўныя знакамітасці, тыя, 
хто застаўся ў Мінску і падтрымліваў мірных 
пратэстоўцаў, аказаліся за кратамі. 10 сутак арыш-
ту атрымаў сярэбраны прызёр Алімпіяды Андрэй 
Краўчанка. Славутая баскетбалістка Алена Леўчанка 
адсядзела 15 сутак, а затым ёй дадалі яшчэ трое 
сутак зняволення. Былому прэс-сакратару брэсцкага 
футбольнага “Дынама”, “Міс Беларусь-2008” Вользе 
Хіжынковай наогул як быццам помсцілі за яе пры-
гажосць і сапраўды народную любоў, а таму выпісалі 
аж 42 сутак адміністрацыйнага арышту.

На другім баку медаля аказаліся тыя, хто зрабіў 
для сябе з усёй гэтай сітуацыі іншую выснову: лепш 
застацца ўбаку. З’явіўся нават ліст прадстаўнікоў 
спартыўнай грамадскасці Беларусі ў падтрым-
ку ўлады, пад якім паставілі подпісы ўжо некалькі 
тысяч чалавек. Хаця, дзеля справядлівасці, гэты 
збор подпісаў – не тая мера, якой можна вымяраць 
любоў да той жа ўлады. Многія спартсмены, як 
затым аказалася, нават і не ведалі, што яны недзе 
ўжо падпісаліся. Іх прозвішчы з’явіліся ў лістах з 
выкарыстаннем авантурных прыёмаў.

Не выключана, што некаторыя сярод іх і насам-
рэч упэўнены, што толькі адзін чалавек у краіне 
можа даць ім заробак як быццам са сваёй кішэні і 
стварыць прыстойныя умовы для трэніровак. Але 
не думаю, што такіх шмат. Большасць з тых, хто 
падпісаў праўладны ліст, разважаюць прыкладна так: 
калі сцяну не прабіць, то і пляваць на яе не варта.

Зрэшты, гэты год даў магчымасць кожнаму чала-
веку, у тым ліку і спартсменам, выбраць свой шлях і 
сваё стаўленне да сумлення. Нехта, як Лена Леўчанка 
ці Вольга Хіжынкова, назаўжды будуць для людзей 
героямі. А хтосьці так і застанецца парабкам. Хоць 
скачы, хоць не скачы…

Валянціна ЗЕЛЯНКЕВ :
«Віншавалі з цяжарнасцю,  
а ў мяне – каранавірус…»

мпі нка Беларусі па трыятлоне 2  года, якая пазбавілася працы ў Беларусі і вымушана была 
з ехаць у асі , распавяла “Народнай Волі”, як яна захвар ла ў Маскве на “новы каранавірус”.

СЛЫ АЛИ

Пчелиный яд признали 
эффективным средством 

борьбы с COVID-19

Поскольку яд пчел 
имеет свойство бороть-
ся с вирусами, что было 
ранее доказано экспер-
тами, он может быть 
эффективным средством 
против COVID-19, пред-
положили ученые из кли-
ники Ортенау Оффенбург 
и Йенского университета 
имени Фридриха Шиллера 
в Германии.

С целью проверки сво-
ей гипотезы исследователи 
предложили пасечникам, 
которые в разной форме 
столкнулись с коронави-
русной инфекцией, прой-
ти онлайн-анкетирование, 
включающее общие вопро-
сы о поле и возрасте, а так-
же вопросы, касающиеся 
рабочих моментов: стаж 
работы с пчелами, количе-
ство укусов, полученных за 
этот год, и наличие аллер-
гической реакции на них.

22% опрошенных пере-

несли COVID-19. 41% сооб-
щили о том, что не перенес-
ли болезнь, но имели кон-
такт с больными вирусом. 
Большая часть опрошен-
ных в том или ином виде 
употребляли прополис 
– вещество, используемое 
пчелами для устранения 
щелей в ульях.

Исследователи сообщи-
ли, что они не могут исклю-
чить вероятности того, что 
введение яда пчел будет 
смягчать протекание болез-
ни, вызванной вирусом, 
или оказывать профилак-
тическое действие, так как 
ряд исследований подтвер-
дил его противовирусный 
эффект.

Авторы работы доба-
вили, что для достижения 
необходимого противови-
русного эффекта следует 
применять яд пчел сразу 
после обнаружения инфек-
ционного заболевания.

Валянціна Зелянкевіч пасля выбараў 
актыўна выказвала сваю грамадзянскую 
пазіцыю, пасля чаго, паводле яе слоў, ёй 
сталі паступаць рэальныя пагрозы.

– Я не разумею, які матыў у люд-
зей пагражаць іншым, але факт застаецца 
фактам, – кажа спартсменка. – Так, я 
не хавала сваіх поглядаў. Здаецца, усім 
нармальным людзям было зразумела, 
супраць чаго пратэстуе народ: супраць 
хлусні і жадання зрабіць іншых нямымі 
ідыётамі. Я ідыётам сябе не лічу і за тры 
капейкі сумленне не прадаю.

У кастрычніку Валянціна з’ехала ў 
Маскву. Там спрабавала знайсці працу, 
але захварэла і толькі на днях выпісалася 

з бальніцы, дзе лячылася ад каранавіруса.
– Хвароба развівалася некалькі незвы-

чайна, – расказвае Зелянкевіч. – Спачатку 
была невялікая тэмпература і слабасць, 
але праз тыдзень усё прайшло, таму 
захворванне спісала на банальны грып.

Праз некалькі дзён усё пачалося 
па новым крузе: паднялася тэмперату-
ра, з’явіліся рэзкія болі ў жываце. Калі 
пачала літаральна гарэць (тэмпература 
даходзіла амаль да 41 градуса) і зразумела, 
што ў хатніх умовах справіцца з хваробай 
не змагу, выклікала “хуткую”. Дарэчы, у 
Маскве паняцце “хуткая” адноснае – да 
мяне медыкі ехалі па выкліку больш за 
12 гадзін.

Вынік тэста на COVID-19 быў 
станоўчы, каранавірус даў ускладненне 
на печань і ныркі. Мне сказалі, што гэта 
новая каранавірусная інфекцыя, якая дае 
ўскладненне менавіта на органы брушной 
поласці.

– Колькі былі ў бальніцы?
– Прыкладна тыдзень. За гэты час 

тэмпературу збілі, болі спыніліся, і ста-
ла лягчэй. Два разы на дзень ставілі 
кропельніцы, калолі антыбіётыкі і рабілі 
ўколы для развадкавання крыві, але ў 
першыя дні чамусьці наогул не казалі, 
якія лекі я прымаю.

Пасля выпіскі мне сказалі, што 
яшчэ 14 дзён рэкамендавана сядзець 
на каранціне, хаця я ўжо праз тыдзень 
збіраюся выйсці на працу. Трэба вяртацца 
да нармальнага жыцця.

– Я ведаю, што падчас вашай хваро-
бы некаторыя знаёмыя віншавалі вас з 
цяжарнасцю…

– Як кажуць, было б смешна, калі б не 
было так сумна. У сацыяльных сетках я 
насамрэч напісала, што зрабіла тэст, які 
паказаў некалькі палосак. І пасыпаліся 
вішаванні з зачаццем дзіцяці!

Але гэта быў тэст на каранавірус, а 
не на цяжарнасць. Дзве палоскі якраз 
і паказвалі, што тэст на COVID-19 
станоўчы. Тры палоскі сведчаць аб тым, 
што хварэеш ужо тыдзень. Давялося 
ўсім сябрам і знаёмым тлумачыць, што 
жывот у мяне балеў крыху ад іншага, 
а віншаванні з будучым мацярынствам 
параіла адкласці на больш позні тэрмін.

– Валянціна, вы ўжо каля двух 
месяцаў знаходзіцеся ў Маскве. Ці 
знайшлі за гэты час сталую працу?

– Так, на днях афіцыйна ўладкавалася 
ў фітнес-цэнтр недалёка ад таго месца, дзе 
здымаю кватэру. У цэнтры буду працаваць 
трэнерам па плаванні і аквааэробіцы, а 
таксама трэнерам у трэнажорнай зале. 
Працы не баюся, трэба толькі ачомацца 
ад хваробы…

Алесь СІВЫ.
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Квашеная капуста счита-
ется национальным блюдом 
во многих странах: Беларуси, 
Болгарии, Украине, Германии, 
Польше, Чехии, России. Она 
очень популярна особен-
но в зимний период. Многие 
добавляют квашеную капусту 
в салаты либо употребляют ее 
в пищу в качестве основного 
гарнира или закуски, предва-
рительно добавив порезанный 
полукольцами репчатый лук и 
сдобрив душистым домашним 
растительным маслом. Есть 
множество вариантов засол-
ки, и каждый из них нашел 
своих почитателей. Однако 
существует ингредиент, кото-
рый делает квашеную капусту 
особенно ароматной, вкусной 
и хрустящей.

Классический рецепт ква-
шеной капусты известен мно-
гим хозяйкам еще со школь-

ной скамьи. В Советском 
Союзе для изучения процесса 
отводился не один урок тру-
да. Для тех, кто забыл, напом-

ним основные составляющие 
этого незамысловатого блюда: 
на 2 килограмма свежей капу-
сты понадобится 200 граммов 

морковки и 3 столовые ложки 
соли.

Многие опытные хозяйки 
добавляют еще тмин – он при-

дает приятный аромат и вкус. 
Приправу без проблем мож-
но приобрести в любой лавке 
со специями или супермарке-
те. Главное – использовать не 
молотые семена, а цельные. 
Их понадобится всего лишь 
небольшая горсть.

Вспомним, как правиль-
но квасить капусту по старо-
му бабушкиному рецепту с 
добавлением «секретного» 
ингредиента.

Шинкуем капусту любым 
удобным способом. Если нет 
электрического комбайна, то 
быстро и качественно с этим 
справится обычная овощерез-
ка. Важно нарезать овощ как 
можно мельче, так конечный 
продукт получится более соч-
ным и хрустящим.

Складываем капусту в 
емкость необходимого объема 
и добавляем соль. Затем тща-

тельно мнем ее, пока не начнет 
выделяться сок.

Предварительно натер-
тую на средней терке морковь 
и тмин высыпаем в миску с 
капустой и повторно переме-
шиваем.

Затем капусту максималь-
но плотно утрамбовываем в 
трехлитровую банку, оставив 
сверху немного места для сока, 
который будет обильно выде-
ляться в процессе закваски.

Оставляем емкость на 
блюде с высокими краями при 
комнатной температуре на 
три-четыре дня. Затем гото-
вую капусту следует убрать в 
холодное место (в холодиль-
ник или подвал).

С добавлением квашеной 
капусты, приправленной тми-
ном, получаются невероятно 
вкусные салаты, щи и солянки. 
Приятного аппетита!

Вячеслав ЕРНУ -В ЛИ , дирижер:
«До сих пор надеюсь, что это не эмиграция»

Дело года
В этом году я участвовал в поста-

новках сразу двух спектаклей велико-
го балета «Щелкунчик», произведения, 
любимого на всей земле. Это было 
в Одесском театре оперы и балета, а 
потом в родном белорусском оперном, 
где над балетом мы работали вместе 
с народным артистом Валентином 
Николаевичем Елизарьевым.

Признаться, я связывал большие 
надежды с нашим Большим… Но, если 
помните, главным дирижером я смог 
проработать в нашем театре ровно два 
дня. Потом, к сожалению, мне при-
шлось покинуть Минск. Это произо-
шло против моей воли, и я до сих пор 
надеюсь, что это не эмиграция.

Еще весьма успешным делом свое-

го творческого года считаю фестиваль 
«Зимний променад в Одесской опере». 
Это мой личный проект, который длил-
ся четыре вечера: два оперных вечера – 

«Паяцы» и «Сельская честь». И два сим-
фонических: 9-я симфония Бетховена, 
а затем симфонический концерт из 
произведений Людвига ван Бетховена, 
Иоганна Брамса и Рихарда Штрауса. 
«Променад» мы провели еще в феврале, 
успели до ковида.

Настроение года
Разочарований нет, наоборот. 

Трансформация белорусского граждан-
ского сознания вызывает восхищение! 
Уверен, дороги назад уже нет!

Персона года
Персон много, не смогу выде-

лить одну-единственную. Это Виктор 
Бабарико, Мария Колесникова, 
Светлана Тихановская, Павел Латушко.


